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Rekonstrukce Obecního domu v Kašavě

do Kašavy
Držkové a Vlčkové

Předání prvního čestného občanství 
obce Držkové panu doktoru Karlu Pavlištíkovi Končiny ve Vlčkové
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   Zastupitelstvo obce Kašava
JMÉNO FUNKCE VÝBORY

Jarcovják Josef Starosta 

Zbranková Marie Místostarostka 

Černoch Petr, Bc. Místostarosta 

Bečica Radek člen 

Březík Milan člen 

Červenková Pavla člen člen fi nančního výboru

Holý Jaroslav člen předseda fi nančního výboru

Kocourek Petr člen člen fi nančního výboru

Krčmová Ludmila člen člen kontrolního výboru

Langerová Jana, PhDr. člen předseda kontrolního výboru

Minaříková Růžena člen člen kontrolního výboru

Vlk Zdeněk, Mgr. člen 

Zbranek Jiří, Ing. člen 

 Slovo starosty
Vážení a milí spoluobčané,

přestože už od říjnových voleb 

do obecního zastupitelstva uplynulo 

několik měsíců, chtěl bych Vám všem 

nejprve poděkovat za to, že jste přišli 

k volbám do obecního zastupitelstva. 

Funkce zastupitele obce, spoluspráv-

ce obecního majetku, je do jisté míry 

nevděčná. Člověk chce s nejlepším vě-

domím a svědomím poskytnout to, co 

mu bylo dáno od Pána Boha, ve pro-

spěch ostatních. Ne vždy se však toto 

úsilí setká s pochopením a vděkem. 

Občas je potřeba přijímat i složi-

tější a nepopulární rozhodnutí. Rád 

bych tímto chtěl ze srdce poděkovat 

všem minulým zastupitelům naší obce 

za jejich službu, poděkovat za to, co 

vykonali pro svou obec a za spolupráci 

v uplynulém čase. Nově zvoleným za-

stupitelům bych rád popřál hodně sil 

a chuti aktivně se spolupodílet na roz-

voji naší obce v následujících čtyřech 

letech. 

V neposlední řadě bych chtěl po-

děkovat za vyslovenou důvěru mé 

osobě a za zvolení na pozici starosty 

naší milované obce Kašava. Opravdu si 

toho moc vážím.

Josef Jarcovják

starosta

Organizační 
uspořádání 
obecního úřadu

Do nového volebního období vstu-

puje obecní úřad s novým organizačním 

modelem. Neuvolněného starostu dopl-

ňují místo jednoho neuvolněného dva 

neuvolnění místostarostové. Pro řadu ob-

čanů není změna až tak jasná, proto ji po-

drobně vysvětlím. 

Do roku 2011 měla Kašava uvolně-

ného místostarostu (pracoval pro obec 

na plný úvazek) a neuvolněného staros-

tu (měl své zaměstnání a pro obec praco-

val ve svém volném čase), od roku 2011 

byli starosta i místostarosta neuvolnění. 

V roce 2011 byla zrušena pracovní pozi-

ce účetní a účetnictví začala externě vy-

konávat fi rma DATAB. Toto řešení přináše-

lo úspory, ale protože ve fi rmě DATAB na-

staly personální problémy, od roku 2014 

byla spolupráce ukončena a účetnic-

tví začala vykonávat paní místostarostka 

Marie Zbranková. 

V roce 2014 byla přijata nová pracov-

nice OÚ paní Petra Červenková na zkráce-

ný úvazek. Tu postupně zaučuje dlouho-

letá pracovnice OÚ paní Marie Fardová. 

Předává jí agendu OÚ s tím, že paní Petra 

Červenková od dubna tohoto roku bude 

pracovat na plný úvazek s výjimkou ma-

triky, kterou na zkrácený úvazek povede 

i nadále paní Marie Fardová. 

Administrativa ve všech oblastech na-

šeho státu „bobtná“, což přináší větší ná-

roky i na činnosti obecního úřadu. Muse-

lo dojít k personálnímu posílení adminis-

trativní činnosti na OÚ. Snažíme se situa-

ci vyřešit co nejúsporněji, proto jsme se 

rozhodli pro dva neuvolněné místosta-

rosty. Jsme přesvědčeni, že se tato změna 

projeví pozitivně na kvalitě činností OÚ. 

Nevidíme jako problém ani to, že neuvol-

nění místostarostové nebudou trvale na 

úřadu obce, v dnešní době není problém 

si telefonem, e-mailem nebo SMS zprá-

vou domluvit osobní schůzku na dny, 

kdy místostarostové na úřadu budou pří-

tomní. To bude v úřední dny - v pondělí 

a ve středu. Pan Petr Černoch dopoledne, 

paní Marie Zbranková odpoledne.

Od 2. března je obecní úřad přestě-

hován do budovy Obecního domu. 

Úřední hodiny zůstaly stejné 

- pondělí a středa 8 - 12 a 13 – 17 hod., 

vchod do úřadu je ze strany od kostela.

 ZAMĚSTNANCI OBECNÍHO ÚŘADU

Pozice Jméno úvazek

starosta Josef Jarcovják neuvolněný

1. místostarosta Marie Zbranková neuvolněná

2. místostarosta Bc. Petr Černoch neuvolněný 

referentka OÚ Petra Červenková plný úvazek

matrikářka Marie Fardová zkrácený úvazek

pracovník OÚ Leoš Langer plný úvazek
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ROZDĚLENÍ KOMPETENCÍ:
ZAMĚSTNANCŮ OÚ

STAROSTA 
•  zodpovědný za přípravu žádostí o do-

tace, granty a půjčky na všech úrovních
•  vykazování čerpání účelových investič-

ních dotací ze státního rozpočtu
•  strategický plán rozvoje obce a další 

koncepční záležitosti
•  komunitní plánování
•  územní plánování
•  modernizaci a rozvoj infrastruktury
•  administrativní zajištění investičních akcí, 

rekonstrukcí a oprav a jejich přejímání
•  komunikaci se správci sítí
•  koncepce rozvoje bydlení a přípravu 

nové bytové výstavby
•  nakládání s majetkem
•  přípravu smluv kupních, nájemních, 

o věcných břemenech

•  výběrová a poptávková řízení
• kontroly
•  přípravy obecně závazných vyhlášek obce
•  informační systém obce
•  SSÚ, dopravní obslužnost
•  bezpečnost v dopravě
•  spolupráci s Policií a HZS
•  komunikaci se Zlínským krajem a mezio-

becní spolupráci
•  vztahy se zahraničními partnery

1. MÍSTOSTAROSTKA
•  zodpovědná za rozpočet, vedení účet-

nictví, proplácení faktur, evidenci ma-
jetku

•  sociální oblast a občanské záležitosti

2. MÍSTOSTAROSTA
•  zodpovědný za správu a údržbu majet-

ku obce
•  spolupráci se zájmovými spolky a ob-

čanskými sdruženími včetně podpory 
kultury a sportu a programů rozvoje kul-
tury a sportu

•  podporu podnikání a komunikaci s pod-
nikatelskou sférou

•  ochranu životního prostředí
•  odpadové hospodářství
•  povolování kácení stromů
•  informovanost občanů info-kanál, web, 

Okénko...

REFERENTKA
•  administrativa OÚ, podatelna, poklad-

na, výpisy z registrů, Czech point,..

MATRIKÁŘKA
•  matrika, evidence obyvatel

PRACOVNÍK OÚ
•  údržba, opravy

Josef Jarcovják

Výpis nejdůležitějších 
usnesení zastupitelstva

Podrobné zápisy jsou k dispozici na we-
bových stránkách obce v sekci úřad obce/
zápisy ze zasedání zastupitelstva.

• určuje místostarostku paní Marii 
Zbrankovou jako místostarostku, která za-
stupuje starostu v době jeho nepřítomnos-
ti nebo v době, kdy starosta nevykonává 
funkci,

• určuje, že místostarosta pan Petr Čer-
noch zastupuje starostu v době nepřítom-
nosti starosty a 1. místostarostky nebo 
v době, kdy starosta nebo 1. místostarostka 
nevykonávají funkci,

• schvaluje úkoly a kompetence staros-
ty a místostarostů obce Kašava dle předlo-
ženého návrhu,

• schvaluje předložené organizační 
uspořádání OÚ,

• schvaluje Smlouvu o dílo s fi rmou 
TESP Contract, s.r.o. pro veřejnou zakáz-

Plánované investice 
v letošním roce

Na letošní rok je připraveno několik in-
vestičních akcí. 

V  měsíci únoru proběhla ve škole re-
konstrukce učebny fyziky a chemie, projekt 
„Fyzika a chemie společně“. Naše děti 
mají konečně odbornou učebnu, která spl-
ňuje požadavky na výuku dnešní doby.

Dokončuje se projekt „Obecní náves 
Kašava, prostor pro setkávání obyva-

ku „Revitalizace knihovny č.p. 100, Kašava“, 
cena díla činí 1.433.850,-- Kč vč. DPH,

•  schvaluje zástupce školské rady za zři-
zovatele pana Jaroslava Holého,

• schvaluje fi nanční spoluúčast na pro-
jektu z Fondu Mikroprojektu s názvem „Fy-
zika a chemie společně v ZŠ a MŠ Kašava“ 
ve výši 15 % z celkového fi nančního obje-
mu grantu, do výše 200.000,-- Kč,

• bere na vědomí výroční zprávu ZŠ 
a MŠ Kašava za školní rok 2013/2014,

• bere na vědomí zprávu České školní 
inspekce,

• bere na vědomí zprávu Krajské hygie-
nické stanice Zlínského kraje,

• zamítá žádost o fi nanční příspěvek pro 
Centrum pro zdravotně postižené Zlínské-
ho kraje, o.p.s. z fi nančních důvodů,

• schvaluje žádost o prominutí nájmu 
z tělocvičny při akcích:

a. Tradiční Silvestrovský turnaj 27. 12. 
2014

b. 2. 8. ročník žákovského turnaje 
v malé kopané 7. 3. 2015

• schvaluje přijetí dotace na realizaci 

tel“. Věřím, že na „Kácání mája“ bude vše 
dokončeno, zbývá už jen provedení terén-
ních úprav, zahradní výsadba a umístění 
mobiliáře.

Na budově č. p. 100 (bývalá knihovna) 
už v  březnu začal projekt „Revitalizace 
knihovny č. p. 100, Kašava“. Bude prove-
deno zateplení, výměna oken a dveří, nové 
plynové topení a oprava sociálek.

V přízemí budovy budou ordinace ob-
vodního a dětského lékaře a kadeřnictví. 
První patro zatím nemá využití. Dodavate-
lem je fi rma TESP Contract, s. r. o., Vsetín 
a dílo by mělo být hotové do konce června. 

akce „Revitalizace knihovny č. p. 100, Ka-
šava“ dle Rozhodnutí o poskytnutí dota-
ce registrační číslo: reg.c.IS SFZP 14165973 
a zmocňuje starostu k podpisu potvrzení 
o přijetí dotace,

• schvaluje smlouvu č. 14165973 o po-
skytnutí podpory ze Státního fondu život-
ního prostředí ČR v rámci Operačního pro-
gramu životního prostředí - „Revitalizace 
knihovny č.p. 100, Kašava“ a zmocňuje sta-
rostu  k podpisu smlouvy,

• schvaluje předloženou Kupní smlou-
vu na pořízení technického vybavení pro 
„Kompostárnu Kašava“ (vítězná nabídka 
fi rmy Agro Smetana s.r.o., IČO 27725472) 
a pověřuje starostu podpisem smlouvy,

• schvaluje předloženou Smlouvu o dílo 
na realizaci stavby „Zateplení ZŠ Kašava“ 
(vítězná nabídka fi rmy Stavební fi rma Ha-
náček s.r.o, IČO 29239109; v případě od-
mítnutí fi rmy WEBEL s.r.o., IČO 29315476; 
v případě dalšího odmítnutí fi rmy TESP 
CONTRACT s.r.o., IČO 26850648) a pověřu-
je starostu podpisem smlouvy,

Petr Černoch

V  červnu začne největší letošní akce 
„Zateplení ZŠ Kašava“. Bude provedeno 
zateplení, výměna oken a dveří na tělocvič-
ně a přístavbě jídelny a kuchyně. Akce začne 
v červnu a do konce prázdnin by mělo být 
vše hotové. Dodavatelem je fi rma Stavební 
fi rma Hanáček, s. r. o., Uherský Brod.

Ještě je podaná žádost o dotaci na pro-
jekt „Školička v přírodě u MŠ v Kašavě“. 
Projekt řeší revitalizaci současného dětské-
ho hřiště u MŠ. Zatím není o projektu roz-
hodnuto, ale pokud uspějeme, tak ještě do 
konce roku 2015 by se děti dočkaly nového 
hřiště.  Josef Jarcovják
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Začíná stavba 
nového „ŽELEZŇÁKU“
Investor stavby: 
ŘSZK (Ředitelství silnic Zlínského kraje)
Dodavatel stavby: 
KKS, spol. s. r. o., Příluky 386, Zlín
Termín zahájení stavby: 15. 04. 2015
Termín ukončení stavby: 31. 10. 2015
Předpokládaný termín dopravního 
omezení: 27. 04. 2015 až 20. 10. 2015

V  polovině dubna začala stavba nové-
ho mostu přes Dřevnici. Pro nás všechny 
to bude nepříjemná dopravní komplika-
ce. Po provizorním mostě, který bude vy-
budován na zahradě u Bočků a u Langrů, 
budou moci jezdit pouze vozidla nepře-
sahující hmotnost 2t, dále autobusy a vo-
zidla integrovaného záchranného systé-

Dopravní změny 
v Obci Kašava

Obec Kašava ve spolupráci s Odborem 
stavebních a dopravních řízení přijala bez-
pečnostní opatření na některých místních 
komunikacích.

Cesta Patákovi – Táborští
Vzhledem k  velké vytíženosti dopravy 

v době příchodu a odchodu školáků do ško-
ly a ze školy bylo přijato opatření k omeze-
ní dopravy. Vjezd je zde zakázán všem mo-
torovým vozidlům, mimo držitele povolení. 

Příjmy a výdaje 
v roce 2014
P Ř Í J M Y 
Daňové příjmy a dotace 15 074 634.88
Výnosy z těžebního průmyslu 100 938.00
Základní školy 200 00.00
Střední odborné školy 4 800.00
Rozhlas a televize 209 467.00
Zájmová činnost v kultuře 11 578.72
Ostatní zájmová činnost a rekreace 5 263.64
Bytové hospodářství 282 047.00
Nebytové hospodářství 43 206.00
Komunální služby a územní rozvoj 281 445.00         
Sběr a svoz komunálních odpadů 11 438.00        
Sběr a svoz ostatních odpadů 930.00         
Využívání a zneškodňování odpadů 40 146.00            
Ostatní nakládání s odpady 4 500.00
Činnost místní správy 21 229.58
Obecné příjmy a výdaje z fi n. operací 39 044.60        

C E L K E M: 16 150 668.42  
 
 
V Ý D A J E  
Lesní hospodářství 39 900.00
Cestovní ruch 15 104.00
Silnice 83 710.00 
Ostatní záležitosti poz. komunikací 3 696.00 
Provoz veřejné silniční dopravy 112 508.00 
Úpravy vodohospod. významné 10 988.60       
Základní školy 2 725 005.61      
Činnosti knihovnické 125 679.20        
Činnosti registrovaných církví 100.00
Rozhlas a televize 516 118.00
Ostatní záležitost kultury 45 604.00
Sportovní zařízení v majetku obce 0.00        
Ostatní zájmová činnost a rekreace 4 000.00
Ostatní nemocnice 2 000.00            
Bytové hospodářství 44 508.00       
Nebytové hospodářství 40 988.00            
Veřejné osvětlení 339 487.72       
Pohřebnictví 51 710.00        
Výstavba a údržba inž. sítí 20 643.59        
Územní rozvoj 3 349.00         
Komunální služby a územní rozvoj 875 194.20       
Sběr a svoz nebezpečných odpadů 19 390.00        
Sběr a svoz komunálních odpadů 457 102.46       
Sběr a svoz ostatních odpadů 2 768.00        
Zneškodňování ostatních odpadů 69 521.00        
Ostatní nakládání s odpady 24 140.00            
Chráněné části přírody 6 650.00            
Péče o vzhled obcí a veřej. zeleň 3 903 653.00        
Fond kultury a sportu 198 843.00       
Domovy 8 000.00            
Ostatní záležitosti ochrany obyvatel 0.00        
Požární ochrana - dobrovolná činnost 68 899.44        
Zastupitelstva obcí 560 195.00       
Volby do zastupitelstev obcí 25 944.00            
Volby do Evropského parlamentu 20 601.00            
Činnost místní správy 10 896 272.52     
Obecné příjmy a výdaje z fi n. operací 361 108.05        
Ostatní fi nanční operace 49 590.00        
Finanční vypořádání minulých let 5 375.00         
                                                                                                                       
C E L K E M:  21 778 346.39

mu. Ostatní vozidla musí Kašavu objíždět 
po objízdných trasách vyznačených 
na přiložené mapě

 Josef Jarcovják

Odpady v obci Kašava za rok 2014
Druh odpadu Firma zajišťující likvidaci Náklady v Kč Množství v tunách

Směsný komunální odpad Technické služby Zlín, s.r.o. 270.480,-- 99,25

Plasty Technické služby Zlín, s.r.o. 14.837,-- 4,79

Nebezpečný odpad Technické služby Zlín, s.r.o. 4.296,-- 0,20

Směsný komunální odpad Marius Pedersen a.s. 123.966,-- 60,48

Plasty Marius Pedersen a.s. 14.151,-- 3,00

Nebezpečný odpad Marius Pedersen a.s. 15.094,-- 3,42

Velkoobjemový odpad Skládka Březová 76.917,-- 36,16

Sklo Sběrné suroviny UH, s.r.o. 17.293,-- 9,11

Papír ROJAK, s.r.o. Štípa 1.958,-- 3,89

Bio odpady Obec Kašava 21.825,-- 51,00

Celkem  560.817,-- 271,30

Odměny v roce 2014 od fi rem, které zajišťují zpětný odběr odpadu, činily 44.646,-- Kč.
V roce 2014 bylo za poplatky od občanů a chatařů za odpady vybráno 407.580,-- Kč.
V únoru 2015 v rámci dotačního programu byl pořízen traktor s čelním nakladačem 
a vibrační síto na kompost.
 Petra Červenková

Toto povolení lze získat na Obecním úřadě 
Kašava a  bude vydáno na  základě žádosti 
vlastníkům nemovitostí v dané oblasti.

Cesta v Chalůpkách
Cesta v Chalůpkách je vytížená a úzká. Již 

v minulosti zde byl provoz různými způsoby 
omezován. Nyní se  nainstalovalo doprav-
ní značení odpovídající dnešní legislativě, 
omezující provoz na 2t. Obyvatelé a majite-
lé pozemků v Chalůpkách si mohou vyzved-
nout povolení k vjezdu i vozidlům nad 2t.

Všechny změny byly přijaty na základě 
potřebného zvýšení bezpečnosti v obci.

 Josef Jarcovják
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Návrh rozpočtu roku 2015
P Ř Í J M Y 
Daňové příjmy a dotace  14 719 500,00
Ostatní záležitosti těžebního průmyslu a energetiky  100 000,00
Střední odborné školy  4 000,00
Rozhlas a televize  200 000,00
Bytové hospodářství  260 000,00
Nebytové hospodářství  41 000,00
Komunální služby a územní rozvoj jinde nezařazené  61 600,00
Sběr a svoz ostatních odpadů (jiných než nebezp. a komunál.)  1 000,00
Využívání a zneškodňování komunálních odpadů  36 000,00
Ostatní nakládání s odpady  3 000,00
Činnost místní správy  5 600,00
Obecné příjmy a výdaje z fi nančních operací  37 000,00
CELKEM   15 468 700,00

V Ý D A J E
Ostatní zemědělská a potr.činnost a rozvoj  4 000,00
Cestovní ruch  6 000,00
Silnice   185 000,00
Ostatní záležitosti pozemních komunikací  5 000,00
Provoz veřejné silniční dopravy  80 000,00
Základní školy  4 424 000,00
Činnosti knihovnické  570 000,00
Rozhlas a televize  307 500,00
Ostatní záležitost kultury, církví a sděl. prostředků  55 000,00
Sportovní zařízení v majetku obce  15 000,00
Bytové hospodářství  155 000,00
Nebytové hospodářství  40 000,00
Veřejné osvětlení  375 000,00
Pohřebnictví  21 000,00
Výstavba a údržba místních inženýrských sítí  22 000,00
Územní rozvoj  3 500,00
Komunální služby a územní rozvoj jinde nezařazené  674 300,00
Sběr a svoz nebezpečných odpadů  20 000,00
Sběr a svoz komunálních odpadů  422 000,00
Sběr a svoz ostatních odpadů (jiných než nebezp. a komunál.)  45 000,00
Využívání a zneškodňování ostatních odpadů  170 000,00
Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň  2 016 000,00
Fond kultury a sportu 200 000,00
Ochrana obyvatelstva  20 000,00
Požární ochrana - dobrovolná část  72 400,00
Zastupitelstva obcí  845 000,00
Činnost místní správy  1 853 000,00
Obecné příjmy a výdaje z fi nančních operací  15 000,00
Ostatní fi nanční operace  80 000,00
Finanční vypořádání minulých let  10 000,00
CELKEM    12 710 700,00

Webové stránky obce
www.kasava.cz

Jistě jste si všimli, že stránky www.ka-
sava.cz prošly kompletní obměnou. Změ-
na již byla nutná vzhledem k nedostateč-
né kapacitě a častým chybám stránek, kdy 
se z  nich vytrácely dokumenty povinně 
zveřejňované. Dnes již máme nové strán-
ky, které obsahují veškeré povinné infor-
mace, ale nejen to. Snažíme se obsáhnout 
celou obec a informovat Vás o veškerém 
dění. Tímto chceme vyzvat všechny podni-
katele, živnostníky, či poskytovatele služeb 
v obci, aby na stránkách prezentovali to, co 
prodávají, poskytují nebo opravují. Poskyt-
neme Vám prezentaci naprosto zdarma. 
Vy se můžete těšit vyššímu zájmu zákazní-
ků a obec bude mít na stránkách přehled 
všech služeb, které v obci jsou. Tím se zvýší 
kredit obce u každého návštěvníka stránek. 

Stránky také obsahují kalendář kultur-
ních, vzdělávacích a sportovních akcí. Zde 
je třeba více apelovat na vedoucí spolků. 
Bohužel se stává, že ne všechny akce jsou 
dostatečně propagované. Přitom stačí za-
slat krátkou informaci o akci a ta se objeví 
jak na www stránkách, tak kabelové tele-
vizi. V případě, že obsáhneme většinu akcí 
dostatečně dopředu, bude se spolkům 
v  Kašavě lépe organizovat své zaběhlé, 
ale hlavně případné nové akce. Taktéž ná-
vštěvníci těchto akcí, pro které se vše po-
řádá, si mohou lépe a dopředu zorganizo-
vat svůj čas.

Také jsme vytvořili ofi ciální Faceboo-
kové stránky, na kterých si můžete prohlí-
žet fotografi e a videa. Ty můžete libovolně 
sdílet s přáteli či je komentovat. Pan Stani-
slav Marcoň sesbíral několik dobových fo-
tografi í a videí, které se tam postupně ob-
jevují. Tímto Vás chceme požádat, kdo po-
znáte své přátele či sami sebe na těchto fo-
tografi ích, abyste je okomentovali. Až bu-
deme znát všechna jména a místa, uloží-
me je s danými popisky do archívu pro dal-
ší generace. I vy sami můžete vkládat foto-
grafi e či videa, která jsou spjatá s Kašavou. 
Na Facebooku najdete více stránek věno-
vaných Kašavě založené různými nadšen-
ci. Na ty ofi ciální se dostanete přes web 
www.kasava.cz.

Petr Černoch
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Poděkování z USA
Pane Josefe Jarcovjáku,
můj strýc Harold W. Helveston byl jed-

ním z mladých Američanů, kteří byli uctěni 
při vzpomínkových akcích v rámci 70. vý-
ročí Letecké bitvy nad Bílými Karpatami.

Na první ze vzpomínkových akcí jsme 
přijeli do vaší obce a byla jsem naprosto 
ohromena z úcty a péče, kterou lidé z vaší 
obce projevili. Jídlo! Pivo! Ale ze všeho nej-
víc láska vůči chlapcům, kteří se před se-
dmdesáti lety zasadili o porážku nacizmu.

Vaše současné úsilí je nyní známé i da-
leko ve Spojených státech. Můj otec viděl 
fotografi e a je dojat. Jeho jediný bratr byl 
toho dne taky zabit.

Děkujeme Vám všem v Kašavě za vaše 
úsilí.

S pokorou a úctou Vaše 
Klaudie Halvestn

Kalendář akcí v obcích Kašava, Držková, Vlčková 2015
Termin  Název Místo Organizátor

    

01. 5. 2015  Stavjání mája Držková SOLISKO

02. 5. 2015  Stavjání mája Kašava Svobodní Kašavjani

10. 5. 2015  270. výročí posvěcení chrámu v Kašavě Kašava Farnost Kašava

19. 5. 2015  Slavnostní otevření nové učebny Fyziky Kašava ZŠ a MŠ Kašava

15. 5. 2015 až 23. 5. 2015 Mezinárodní výtvarné sympózium - VIII. Ročník Držková SOLISKO

16. 5. 2015  Divadelní hra VRAŽEDNÉ TELEFONY Kašava Ochotnický spolek Kašava

17. 5. 2015  Divadelní hra VRAŽEDNÉ TELEFONY Kašava Ochotnický spolek Kašava

19. 5. 2015 až 20. 5. 2015 Sběr papíru Kašava KŠ Kašava

21. 5. 2015  Kašavský běh - 21. ročník Kašava ZŠ a MŠ Kašava

30. 5. 2015  Kácání mája Kašava Obec Kašava

07. 6. 2015  Dětský den Kašava KŠ Kašava

20. 6. 2015  Kosení lúky a Svatojánský oheň Držková SOLISKO

24. 6. 2015  Branný závod Kašava KŠ Kašava

červen  Tábor mladých hasičů Držková SDH Držková

06. 7. 2015 až 10. 7. 2015 Příměstský tábor Madagaskar Kašava KŠ Kašava

05. 8. 2015  Malování v Hostýnských vrších (vernisáž) Držková SOLISKO

červenec  Dětský den Držková 

červenec  Memoriál Rostislava Macíka Držková 

srpen  Putování za pokladem Držková 

Obec Kašava zakoupila polohovací postel. 
V případě potřeby je možno využít zápůjčky. 
Bližší informace na  obecním úřadě Kašava.
Moderním trendem je upřednostňovat v péči 
o  dlouhodobě ležící pacienty spíše péči do-
mácí před  ústavní. Téměř vždy je nutná pra-
videlná nebo permanentní asistence, ale po-
kud je to alespoň trochu možné, může paci-
ent být v prostředí, které má rád, důvěrně ho 

zná a mezi svými blízkými. To je pro něj velkou 
psychickou podporou a motivací. Polohovací 
postele jsou určeny pro  pacienty dlouhodo-
bě upoutané na  lůžko. Změna polohy ležící-
ho pacienta je vhodná nejen ze  zdravotních 
důvodů (snižuje riziko vzniku otlaků a  zlep-
šuje prokrvení tělních partií), ale umožňuje 
také ležícímu pacientovi snadnější vykonává-
ní každodenních činností.  Petr Černoch

Možnost zapůjčení polohovatelné postele
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Učitelé a iPady
I naše škola se zapojila spolu s 30 ško-

lami ze Zlínského kraje do 51. výzvy OPVK 
MŠMT v  rámci projektu Podporou ICT 
ve výuce k modernizaci vzdělávání ve Zlín-
ském kraji. Cílem projektu, který zpraco-
vala zlínská fi rma PROFIMA EFFECTIVE, 
s.r.o., je komplexní proškolení pedagogic-
kých pracovníků ve využívání informač-
ních a komunikačních technologií. Na zá-
kladě realizace projektu dojde k zajištění 
metodické a technické pomoci pedago-
gům ZŠ, zlepšení dovedností pedagogů 
v ICT, proškolení pedagogů v nových mož-
nostech využití ICT ve výuce a bude pod-
pořena vzájemná spolupráce a předávání 
dobré praxe mezi zapojenými školami.

Registrační číslo:  CZ.1.07/1.3.00/51.0010
Částka:  24 292 852,- Kč 
 (505 581,44 Kč pro ZŠ a MŠ Kašava)
Financování:  100% ESF
Doba realizace projektu:  10/2014 – 7/2015

Zdeněk Vlk

Vzdělávání učitelů
Učitelé patří mezi ty profese, kde je tře-

ba se neustále vzdělávat – proměňují se 
nároky, učební obsahy, objevují se nové 
metody a formy vzdělávání, neustále do-
chází k vývoji informačních a komunikač-
ních technologií. I na naší škole jsou peda-
gogičtí pracovníci vedeni k dalšímu vzdě-
lávání, které je nezbytné pro jejich další 
rozvoj.

Před jarními prázdninami naši školu již 
po druhé navštívil pan Tomáš Koten. Navá-
zal na předchozí kurz „Škola? V  pohodě!“, 
který proběhl v  květnu minulého roku. 
Tentokrát naše učitele seznámil s  mož-
nostmi a způsoby, jak pracovat s  třídním 
kolektivem v rámci třídnických hodin.

Začátkem června nás pan Koten navští-
ví ještě jednou, aby nám a rodičům před-
stavil genetickou metodu čtení.

Zdeněk Vlk

Volby do školské rady
V  prosinci proběhla volba zástupců 

do školské rady. Školská rada umožňuje ro-
dičům žáků, pracovníkům školy, občanům 
obce a dalším osobám podílet se na sprá-
vě školy. Školskou radu zřizuje zastupitel-
stvo obce Kašava. Členové rady jsou vole-
ni nebo jmenováni na funkční období tří 
let. Třetinu členů jmenuje zřizovatel, tře-
tina je volena pedagogickými pracovníky 
z řad pracovníků školy a třetinu volí zákon-
ní zástupci žáků ze svých řad.

Členem školské rady za zřizovatele ško-
ly byl na zasedání Zastupitelstva obce Ka-
šava dne 20. 11. 2014 zvolen Jaroslav 
Holý.

Členem školské rady za zákonné zá-
stupce žáků základní školy byla zvolena 
dne 15. 12. 2014 Jana Janků.

Členem školské rady za pedagogické 
pracovníky byla dne 15. 12. 2014 zvolena 
Mgr. Jana Šindelářová.

Všem zvoleným členům blahopřeji 
a těším se na spolupráci.

Zdeněk Vlk

Zabezpečení školy
Ministerstvo školství vyhlásilo do-

tační program „Podpora zabezpečení 
škol a školských zařízení“, čímž reagova-
la na smutnou událost, která se odehrá-
la na stření škole ve Žďáru nad Sázavou, 
při níž přišel o život student střední ško-
ly. I naše škola využije této příležitosti, jak 
zvýšit bezpečnost žáků a zaměstnanců 
a podá žádost o dotaci. Získané fi nanční 
prostředky budou využity k  nákupu bez-
pečnostních prvků, jako jsou např. bez-
pečnostní dveře a zámky, videotelefony 
u vstupních dveří, čipovací zařízení, zázna-
mové zařízení či oplocení školního areálu. 
Případná realizace těchto prvků je pláno-
vána na období hlavních prázdnin.

Zdeněk Vlk

Hřiště pro MŠ
Všichni jsme si vědomi toho, že dět-

ské hřiště při mateřské škole je pro potře-
bu našich dětí dlouhodobě nevyhovující. 
Malý prostor s nedostatečným množstvím 
herních prvků poukazuje velké nedostat-
ky. Tato situace nám není lhostejná, každo-
ročně se pokoušíme podávat různé žádos-
ti o dotace, které by umožnily dětské hřiš-
tě zvětšit a vybavit moderními a bezpeč-
nými herními prvky. V průběhu tří let jsme 
podali dvě žádosti, které však byly bohužel 
zamítnuty pro nedostatek fi nančních pro-
středků v daném programu.

V  polovině března byla podána další 
žádost, a to na Ministerstvo životního pro-
středí, která je zaměřena na úpravu dět-
ských hřišť a zahrad v přírodním stylu při 
mateřských školách. Zdeněk Vlk

Lyžařský kurz v Trnavě
Letos se nám v termínu od 9. do 13. úno-

ra 2015 podařilo uspořádat lyžařský kurz pro 
žáky 1. stupně a děti z  mateřské školy. Této 
příležitosti využilo 45 dětí, které se všechny 
pod vedením šikovných instruktorů v  lyžo-
vání rychle zdokonalovaly. Jeden den se kur-
zu zúčastnila naše rodilá mluvčí Georgina Ba-
ker, která zpestřila výcvik zábavnými pohybo-
vými aktivitami. I ty děti, které stály na lyžích 
poprvé, úspěšně zvládly páteční velký závod. 
Při závěrečném vyhodnocení dostali všichni 
po zásluze titul ŠIKULKA V LYŽOVÁNÍ.

Děkuji všem instruktorům a vlekařům, 
kteří nám připravili ty nejlepší podmínky 
pro výuku lyžování. Zdeněk Vlk
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Ekoden 
– celoškolní projekt

Ve čtvrtek 18. prosince přišli žáci do 
školy s jinými školními pomůckami než ob-
vykle. Čekalo je projektové vyučování, kte-
ré bylo zaměřeno na třídění odpadů, eko-
logii a ochranu přírody.

Žáci 2. stupně byli již s předstihem 
rozděleni do tříčlenných skupin a pro své 
mladší spolužáky si měli připravit úko-
ly zaměřené na ekologii, vymyslet zajíma-
vou aktivitu i body pro jednotlivá soutěží-
cí družstva. Žáci prvního stupně byli roz-
děleni do smíšených pětičlenných skupin, 
do ruky dostali mapku, podle které hleda-
li potřebná stanoviště a vyrazili do terénu. 
V prostoru školy bylo rozmístěno 16 stano-
višť a družstva měla 7 minut na to, aby na-
šla příslušné stanoviště a splnila potřebné 
úkoly. V půl jedenácté měla družstva spl-
něny všechny úkoly a nastala druhá část. 
Žáci byli spojeni do větších celků a jejich 
úkolem bylo vytvořit maskota své skupi-
ny z prázdných krabic a PET láhví. Pokud 
jim zbyl čas, mohli namalovat plakát, který 
byl motivován tříděním odpadů. V průbě-
hu tohoto zápolení byly využity i školní díl-
ny. Skupinka chlapců zde vyráběla ze dře-
va budky pro ptáky. Během dopoledne se 
jim podařilo zhotovit čtyři budky.

Na závěr soutěžního dopoledne nasta-
lo vyhodnocení. Všichni žáci i rozhodčí se 
sešli v aule, kde byly předány ceny. Soutě-
žící žáci získali drobné ceny a starší spolu-
žáci, kteří připravovali úkoly na stanoviš-
tích, byli odměněni dárkovým šekem.

A co nového přineslo dopoledne dě-
tem? Určitě se posilovaly kamarádské vzta-
hy mezi dětmi, protože mladší povzbuzo-
vali starší. Děti měly možnost získat nové 
vědomosti z třídění odpadů. Starší žáci si 
zase mohli vyzkoušet pozici učitele a ově-
řit si, jak je těžké připravit práci, aby se dě-
tem líbila, zaujala je a motivovala k nejvyš-
ším výkonům.

Reportáž z  projektového dopoledne 
byla pro svůj vzdělávací přínos pro žáky 
zveřejněna v  odborném časopisu ŠKOL-
STVÍ v rubrice Nápady, inspirace, projekty, 
příklady. Zdeňka Krmášková

Lyžařský výcvik 
v Čenkovicích

Také v tomto školním roce se usku-
tečnil lyžařský výcvikový kurz pro žáky 
II. stupně. Bylo přihlášeno takřka 40 žáků, 
ale v důsledku onemocnění nás v neděli 
16. ledna odjíždělo 34.

Vedoucí kurzu měl k dispozici čtyři in-
struktory, vychovatele a samozřejmě zdra-
votníka. Tuto, jak se později ukázalo znač-
ně nevděčnou funkci, vykonával ředitel 
školy Mgr. Zdeněk Vlk. Je nutno také podě-
kovat panu Kolářovi, který nás na kurz do-
vezl a po celou dobu pobytu nám pomá-
hal, kde bylo třeba.

Na rozdíl od minulého roku bylo letos 
podstatně více sněhu. Jezdily všechny vle-
ky, ale většinou jsme stejně všichni dáva-
li přednost vyhřívané čtyřsedačce v areá-
lu Červená Voda.

První den jsme zjistili, že máme šest 
úplných začátečníků. Na první dva dny 
nám s jejich výukou pomohl profesionální 
instruktor z místní lyžařské školy. Po dvou 
dnech bylo vidět takové zlepšení, že tito 
„začátečníci“ byli zařazeni mezi ostatní ly-
žaře do družstev.

Každý den večer jsme prováděli hod-
nocení dne a mimo přednášek od našich 
instruktorů měli účastníci kurzu možnost 
setkat se s profesionálním pracovníkem 
Horské služby z Čenkovic. Tak jsme se do-
zvěděli vše o horské službě (náplň, vyba-
vení, personální zajištění, atd.).

Předposlední den se konaly závody. 
Byla vytyčena trať, kterou v pohodě zvládli 
všichni účastníci tohoto závodu. V katego-
rii děvčat vyhrála Katka Pavelková a mezi 
chlapci byl nejlepší Radek Maršálek. Jak už 
jsem se zmínil, největším úspěchem bylo 
dojetí všech účastníků až do cíle.

Poslední večer před odjezdem jsme 
vyhodnotili jak nejlepší lyžaře, tak také ty 
žáky, kteří měli po celou dobu pobytu své 
pokoje v nejlepším pořádku. Všichni do-
stali diplomy a hodnotné věcné ceny.

I když náš zdravotník musel třikrát 
do nemocnice, kde se naštěstí ukázalo, že 
se jedná spíše o naraženiny, tak jediným 
zraněním bylo 5 stehů na noze Hanky Čer-
venkové (ta však už druhý den po zákro-
ku lyžovala).

Na závěr mohu konstatovat, že letošní 
kurz měl velmi vysokou úroveň, jak spor-
tovní, tak společenskou. Poděkování patří 
Martině Vajďákové, Janě Langerové, Kristý-
ně Kocháňové, Petře Minaříkové a Zdeňku 
Vlkovi. Za pomoc děkujeme také řidiči Pe-
povi Kolářovi. Vladimír Drápal

Zápis do 1. třídy
Dne 5. února 2015 se uskutečnil zápis 

budoucích prvňáčků. Byl to zápis vskutku 
pohádkový. 

Po příchodu dětí se jich ve vestibu-
lu školy ujali veselí kašpárci a následně je 
předali paní učitelce, která děti i s rodiči 
prováděla pohádkovými stanovišti. Lou-
pežník nechal děti nahlédnout do svého 
pytle plného rozmanitých kořistí a spo-
lečně si převyprávěli příběh. Babičce zase 
každé z dětí pomohlo napravit škody, kte-
ré způsobilo nezbedné kotě. Vodníka na-
učilo každé dítě poznávat barvy a tva-
ry. U čarodějnice si za zazpívanou písnič-
ku pohladilo živé morčátko. Karkulka při 
odhalování dobrůtek z košíčku od babič-
ky každého odměnila sladkým dortíčkem. 
A hloupý Honza se naučil s pomocí dětí 
navlékat korálky a poznat zvířátka žijící 
v lese a na statku. 

Zápisu se zúčastnilo celkem 13 dětí. 
Všichni si odnesli za pilné splnění všech 

úkolů drobné dárečky připravené žáky 
naší školy. Dětem i rodičům děkujeme 
za účast a na všechny naše budoucí prv-
ňáčky se od září těší kolektiv učitelů.

Věra Mitrengová
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Školkáčci 
na Řemeslném 
odpoledni

Ve čtvrtek 15. 1. se třída Kočiček (starší 
děti) vydala společně s dětmi z mateřské 
školy z Lukova a Držkové na výlet do Va-
lašského Meziříčí. Čekala nás tam výstava 
s názvem Krása v dřevě ukrytá. Děti se zá-
bavnou formou seznámily s tím, jak sple-
titá je cesta od semínka v lese po mohut-
ný strom, až k dokonalému kusu nábytku 
v našem obýváku. Děti si také vyzkouše-
ly vyrobit hračky ze dřeva, které si moh-
ly odnést s sebou domů. Součástí výletu 
byla výstava oblíbených fi gurek Igráčka.

Alice Frýželková

Rodilí mluvčí
do škol

V rámci účasti v  projektu  Rozvoj ci-
zojazyčných a  interkulturních kompe-
tencí žáků a  učitelů základních škol 
zaváděním rodilých mluvčích a  meto-
dy CLIL od ledna učí na naší škole rodilá 
mluvčí Georgina Baker z jižní Anglie.

Cílem projektu je zapojení rodilých 
mluvčí do výuky a života základních škol 
po celé ČR tak, aby se rodilí mluvčí co nej-
více sžili se životem školy, navázali inten-
zivní neformální vztahy v rámci volnoča-
sových aktivit, dobře poznali žáky a pra-
covníky školy a  byli přínosem pro  školu 
i širší okolí - obec.

Součástí projektu je i zapojení meto-
dy CLIL do výuky na českých školách. Me-

toda CLIL plně integruje výuku učiva jak 
daného předmětu, tak i cizího jazyka.

Mezi nesporné výhody CLIL patří při-
rozené prostředí pro výuku a rozvoj cizí-
ho jazyka. Žáci použijí cizí jazyk v napros-
to přirozeném prostředí, a ne v uměle vy-
konstruovaných situacích tak, jak se děje 
v  hodinách cizího jazyka. Jsou lépe mo-
tivováni a  jsou zároveň účastni bezpro-
středního použití jazyka. Hodina jednoho 
nejazykového předmětu umožní tak ne-
násilné osvojování si cizího jazyka.

Georgina vede každé pondělí a středu 
hodiny jak na  prvním, tak i  na  druhém 
stupni. Na 1. stupni se snažíme o aplika-
ci metody CLIL, především v  rámci ma-
tematiky, prvouky a výchov (VV, HV, TV, 
PV). Georgina si děti rychle získala svým 
příjemným vystupováním a  srozumitel-
nou angličtinou. Jeden den se dokonce 
zúčastnila lyžařského výcviku pro 1. stu-
peň, kam přijeli fi lmaři z Prahy a natáčeli 
nás pro potřeby projektu. Výsledný doku-
ment jistě přispěje k propagaci školy.

Na druhém stupni se Georgina zamě-
řuje na  rozvíjení komunikačních doved-
ností v  různých oblastech a pomáhá žá-
kům osvojit si základní fráze, které mo-
hou použít v běžné mluvě.

Každou středu vede navíc dvě výbě-
rové hodiny konverzace, které jsou zdar-
ma. V  těchto „nástavbových“ hodinách 
se může věnovat tématům, na něž v běž-
ných hodinách angličtiny s  větším po-
čtem žáků nezbývá mnohdy čas. Snaží 
se  o  to, aby skutečně mluvili všichni zú-
častnění.

Pokud mohu soudit, musím říct, že 
žáci na prvním stupni (a někteří z  6., 7. 
a 8. třídy) jsou mnohem aktivnější a nad-
šenější než naši znudění teenageři a sna-
ží se z výuky s Georginou získat pro sebe 
co nejvíce. To znamená, že komunikují, 
ačkoli chybují nebo je jejich slovní záso-
ba „omezenější“, vždycky se domluví. A to 
je skutečný cíl projektu. Uvědomit si, že 
šance potkat se s  anglicky mluvící oso-
bou je tady a teď a třeba už se nebude ni-
kdy opakovat. 

Abychom se na přítomnost rodilé 
mluvčí na naší škole podívali i z  jiného 
úhlu pohledu, položili jsme Georgině pár 
otázek.

1. Proč sis zvolila právě Českou re-
publiku jako místo, kde bys chtěla učit?

Vždycky jsem chtěla více poznat Ev-
ropu a Česká republika byla na prv-
ním místě v  mém pomyslném žebříčku. 
Od spousty lidí jsem slyšela, že je to krás-
ná země. Jsem poprvé sama na ces-
tách, takže jsem se chtěla cítit bezpečně 
a zároveň i vítána.

2. Bylo to správné rozhodnutí?
Bylo to jedno z nejlepších rozhodnu-

tí, jaké jsem kdy udělala. Jsem tu velmi 
šťastná. Je to tu přesně takové, jak jsem 
si představovala. 

3. Co se ti tady líbí nejvíc?
Líbí se mi „turistické atrakce“ ve měs-

tech. Cestování do Prahy nebo do Brna 
nestojí mnoho, také cena za bydlení je 
mnohem nižší než v  Anglii. A samozřej-
mě máte dobré pivo.

4. Jaké jsou podle tebe výhody 
a nevýhody vyučování cizího jazyka 
v České republice?

Největším problémem je pro mě jazy-
ková bariéra. Snažím se učit mluvit česky, 
nicméně je to velmi obtížný jazyk. Stu-
denti se mi vždycky smějí, když se sna-
žím mluvit česky, což je milé, protože 
to svým způsobem uvolňuje atmosféru 
ve třídě. Pro děti to znamená, že se ne-
musí obávat, když něco řeknou špatně 
anglicky. Nemám žádné problémy s tím, 
že mluvím ve třídě jen anglicky. Děti jsou 
opravdu vnímavé a chytré! Dle mého 
názoru je výhod opravdu spousta. Učit 
tady je skvělý zážitek!

5. Co bys poradila dětem a ostatním, 
kdo se učí cizí jazyk? 

Nevzdávat se! To je velmi důležité. 
Když je něco obtížné, pak máme šan-
ci se zlepšit. Kdyby byl život jednodu-
chý, všichni bychom byli bohatí a slavní. 
Je potřeba „zamakat“, abychom dosta-
li, co chceme. A potom uvidíme pokrok, 
který nám přináší naše píle. Učit se cizí 
jazyk není jednoduché, přesto převažu-
jí výhody.

Přála bych si mluvit tak dobře česky, 
jako moji studenti mluví anglicky! 

Přejeme Georgině, ať se jí u nás dobře 
učí a dětem, ať je tato zkušenost co nejví-
ce obohatí.

Pavla Holíková
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Spolupráce 
s Unií Kompas

Osobnostní a sociální výchova je sou-
částí vzdělávání na základních školách. 
Zaměřuje se na rozvoj osobnosti, rozvoj 
sociálních dovedností a morálních po-
stojů žáků. Je tak příležitostí k rozvíje-
ní dobrých mezilidských vztahů ve třídě, 
ale také podmínkou efektivního vyučo-
vání. Rozvojem těchto dovedností se za-
bývá Unie Kompas. Zaměřuje se zejména 
na děti a mládež a nabízí velké množství 
besed a interaktivních programů.

V  letošním školním roce jsme proto 
využili tuto nabídku a žáci 2. stupně na-
vštívili T klub ve Zlíně v Divadelní ulici. 

Žáci 9. ročníku měli program zamě-
řený na volbu povolání, v 6. – 8. třídě byl 
program zaměřen na zlepšení vztahů 
v třídním kolektivu. Během celého netra-
dičního dopoledne se dětem věnoval pan 
Martin Stavjaník. Měl pro žáky připraven 
velmi zajímavý a zábavný program. Sna-
žil se o zlepšení komunikace mezi žáky 
i řešení různých problémů ve třídách. Učil 
žáky bránit se manipulaci tím, že si zkou-
šeli různé způsoby, jak lze na manipulaci 
reagovat. Společně formulovali pravidla 
chování a učili se zlepšovat paměť zkou-
šením mnemotechnických pomůcek. Ne-
tradiční formou se o sobě žáci mnohé do-
zvěděli a společně strávený čas určitě při-
spěl ke zlepšení vztahů v třídním kolekti-
vu.  Zdeňka Krmášková

Spolupráce s UTB
V  roce 2014 byla díky doc. RNDr. Le-

oně Buňkové PhD. navázána velmi úzká 
spolupráce mezi UTB Zlín a ZŠ a MŠ Ka-
šava. Již v lednu proběhla první návštěva 
v  laboratořích, kde si žáci 3. – 5. ročníku 
v  rámci přírodovědného kroužku mohli 
vyzkoušet senzorické hodnocení různých 
vzorků potravin i práci s mikroskopy. Ne-
byla to poslední návštěva, protože žáci 
5. ročníku byli zařazeni do projektu OPVK  

s názvem Technická a přírodovědná labo-
ratoř pro děti a mládež Zlínského kraje. 
V rámci Univerzity školního věku tak zís-
kali možnost pravidelně navštěvovat la-
boratoře Fakulty technologické, ve kte-
rých se postupně seznamovali s  odbor-
nou technikou i postupy při biologických, 
fyzikálních i chemických experimentech. 
Žáci si sami vyzkoušeli senzorické hodno-
cení nápojů i přípravu tvarohových spe-
cialit. Byl jim představen nový vědecký 
obor obecně nazývaný „molekulární gas-
tronomie“ a nejvíc je v této části zaujala 
výroba „domácí“ zmrzliny pomocí kapal-
ného dusíku. 

Univerzita školního věku se u našich 
žáků těší velké oblibě a tak se pokračova-
lo v návštěvách i v  letošním roce. Šesťá-
kům byly velmi atraktivní formou přiblí-
ženy i další obory. Při akci „Fyzika hrou“ 
si děti na vlastní kůži vyzkoušely, jak fun-
guje Wimshurstův generátor, mohly se 
samy přesvědčit o tom, jak může zmizet 
sklo doslova před očima, mohly si vyrobit 
trampolínu pro bubliny. Velmi je zaujala 
i práce s autíčky na vodíkový pohon. 

Do pestrého a úchvatného světa che-
mie se vydali šesťáci i osmáci. Podívali se 
mezi dávné alchymisty a připravili si tajný 
a duběnkový inkoust, falešné zlato i stří-
brné zrcátko. Nezapomněli ani na che-
mii ohně a dýmu. Vyrobili si černý střel-
ný prach, zahráli si i na vyšetřovatele ba-
rev a nezapomnělo se ani na fl uorescenci 
a fosforescenci. Vyzkoušeli si ještě mnoho 
dalších pokusů. 

Laboratoře měli možnost navštívit 
i žáci 9. ročníku. Při své návštěvě si vy-
zkoušeli práci s  velmi kvalitními mikro-
skopy a mohli pozorovat hlavu nebo kříd-
lo mouchy, vzorek kosti nebo pyl lilie. Pod 
mikroskopem si také mohli prohlédnout 
vzorek vody z  akvária. Při své návštěvě 
pozorovali i různé druhy bakterií. 

Široká veřejnost, která má zájem 
o bližší seznámení s vědou v netradičním 
světle, může na podzim navštívit „Noc 
vědců“ v Laboratorním centru UTB Zlín.

Zdeňka Krmášková

Další spolupráce 
se slovenskou 
školou z Cerové - 
projekt „Fyzika 
a chemie společně“

Základní škola a Mateřská škola v Ka-
šavě v minulém školním roce 2013/2014 
realizovala spolu se svým partnerem ze 
Slovenska v rámci Fondu Mikroprojek-
tůprojekt s názvem „Společně za historií 
a sportem“. Tento projekt byl pro obě ško-
ly velmi přínosný a vytvořil mezi partne-
ry tvůrčí atmosféru vzájemné a plodné 
spolupráce. Oba partneři ještě v průbě-
hu dokončovaného projektu „Společně 
za historií a sportem“ vnímali, že v obou 
školách je třeba klást důraz také na další 
předměty. Vzájemná motivace je výbor-
ný tahoun k lepším výsledkům v obou 
školách. Slovenská škola má dlouhodo-
bě velmi dobré a transparentní výsledky 
své pedagogické práce. Její žáci se v rám-
ci vědomostních olympiád a dalších sou-
těží pravidelně umísťují na velmi dobrých 
příčkách nejen v okresním a krajském 
měřítku, ale i v celorepublikových sou-
těžích. To jim následně dává velmi dob-
ré vstupní podmínky pro další studium 
na středních školách. To byla pro naši ško-
lu výzva ke snaze zkoordinovat také v Ka-
šavě výuku do transparentního rámce 
a poučit se od školy z Cerové.

Vybavenost slovenské školy je ve srov-
nání se školou v Kašavě na srovnatel-
né úrovni. V  obou školách na začátku 
školního roku 2014/2015 chyběla kva-
litní učebna fyziky a chemie. Na Sloven-
sku je grantová politika v  rámci vybave-
nosti škol moderní technikou postave-
na na jiné bázi. Projekty realizuje pro ško-
ly přímo Ministerstvo školství. U nás se 
musí s  tímto problémem školy vyrovnat 
samy a musí najít cesty k evropským pe-
nězům bez pomoci Ministerstva školství. 
České Ministerstvo školství začalo navíc 
v nedávném čase významným způsobem 
apelovat na kvalitu a úroveň výuky pří-
rodovědných předmětů v našich základ-
ních školách.  

Zmíněné motivy a také myšlenka zpo-
pularizovat fyziku a chemii nejen v kašav-



ŠKOLAŠKOLA

OKÉNKO
do Kašavy

11

ské škole, ale dát nový impulz a chuť pro-
niknout do nových tajů přírodních věd 
fyziky a chemie také našim partnerům 
v Cerové, nás vedly k vytvoření tohoto pro-
jektu a modernizaci učebny pro výuku fy-
ziky a chemie v kašavské škole. Je to záro-
veň motivace i pro slovenského partnera. 

V  reálu to znamenalo, že již v  době 
tzv. přijatelnosti projektu, v  únoru 2015 
byla realizována v  naší škole investiční 
část grantu a během tohoto měsíce se 
běžná kmenová učebna č. 210 v prvním 
poschodí stala odbornou učebnou fyziky 
a chemie. Projekt realizovala fi rma KDZ 
z  Vizovic, která na tuto učebnu vyhrá-
la výběrové řízení v lednu 2015. Od prv-
ní poloviny března se do třídy nastěhova-
li opět deváťáci, pro něž je tato odborná 
učebna fyziky a chemie zároveň kmeno-
vou třídou a plně již slouží výuce.

V širším rámci celého místního regi-
onu byli k účasti na aktivitách projektu 
oslovení také ředitelé okolních škol ve 
Slušovicích, Štípě, Trnavě u Zlína, Lukově, 
Fryštáku a Neubuzi. Jedná se spíše o akti-
vity v rámci Udržitelnosti projektu, proto-
že doba, po kterou je projekt realizován, 
je příliš krátká na uspořádání dílčích ak-
tivit přímo během realizace projektu. Při-
pravujeme pravidelné vědomostní olym-
piády ve fyzice a chemii v rámci místní-
ho regionu a také pro našeho slovenské-
ho partnera. Kladné reakce na tuto na-
bídku jsou příslibem pro všechny. Nová 
učebna fyziky a chemie bude využita 
i pro edukační aktivity zaměřené na ve-
řejnost. Vzhledem k tomu, že škola v Ka-
šavě a také slovenská škola v Cerové úzce 
spolupracují se Sdružením rodičů a přá-
tel školy, vzešla na obou stranách hranice 
myšlenka, že do Kašavy přijedou v květ-
nu 2015 zástupci z řad rodičů a žáků ce-
rovské školy a společně se svými protějš-
ky z Kašavy se budou podílet na vzdělá-
vacích aktivitách v modernizované učeb-
ně fyziky a chemie v kašavské škole. 
Je topředevším velmi pozitivní moment 
pro děti - povzbuzení a motivace do dal-
šího studia a v neposlední řadě i přínos 
pro rodiče samé. 

Navíc bylo v roce 2013 v Kašavě zalo-
ženo o. s. Komunitní škola Kašava, které 
si klade za jeden z cílů vzdělávání dospě-
lých. Nově modernizovaná učebna fyzi-
ky a chemie bude k dispozici též pro jed-
norázové semináře a aktivity také ve spo-
lupráci s Komunitní školou Kašava, které 
jsou zaměřené na veřejnost.
Doba trvání projektu: únor – květen 2015

Jana Langerová

Původní stav Rekonstrukce odpadů

Elektrorozvody do lavic Pokládka nové podlahy

Instalace interaktivní tabule Instalace nového nábytku

Výuka v nové učebně
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Akce SRPŠ 2015

Již tradiční ples SRPŠ se uskutečnil 
17. 1. 2015. K tanci i poslechu opět skvě-
le zahrála skupina TOP z Kašavy. Letošní 
ples nám zpestřila taneční skupina LA-
DYSEN ze Zlína. Dámy v  důchodovém 
věku předvedly tance jako HAWANAGILA, 
COUNTRY a KANKÁN, vše v  originálních 
kostýmech. Jejich vitalita, humor a dobrá 
nálada byla vítaným obohacením plesu 
a byly pro nás velkou inspirací. Nechyběla 
ani mimořádně bohatá tombola, za kte-
rou děkuji všem sponzorům a rodičům.

31. 1. 2015 proběhl druhý ročník Kar-
nevalového odpoledne nejen pro děti, 
které uspořádali rodiče a paní učitelky 
z  MŠ Kašava za podpory SRPŠ a p. ředi-
tele Zdeňka Vlka. Orlovna se opět zaplni-
la zajímavými a nápaditými maskami dětí 
i rodičů. Celé odpoledne proběhlo ve víru 
tance, her a soutěží, za které byly všechny 
děti odměněny. Samozřejmě nechybělo 

občerstvení a tombola, která snad vylo-
sovaným dětem udělala radost. Na závěr 
karnevalového odpoledne proběhla ne-
tradiční soutěž v „mumifi kaci“, kdy rodiče 
obalili svoji drobotinu, doslova od hlavy 
až po paty, do toaletního papíru. Myslím 
si, že se při této hře všichni dobře bavili. 

Kromě výše zmíněného se podílíme 
na organizaci školních akcí, jako je draki-
áda, besídka s  jarmarkem či dětský den. 
Taktéž 2krát ročně připravujeme Bazárek 
s dětským oblečením.

V  loňském roce jsme z výtěžků akcí 
pořádaných SRPŠ hradili učební pomůc-
ky, knihy do školní knihovny, odměny pro 
žáky, koberce a hračky do MŠ, koše na tří-
děný odpad do ZŠ. Celková částka čini-
la 54.000,-. Proto chci na závěr poděko-
vat všem obětavým rodičům za jejich ne-
zištnou pomoc při organizaci a průběhu 
všech akcí, které pořádáme, a tím podpo-
rujeme naše děti. 

Marcela Krupíková

ZUŠ Morava 
v Kašavě

Naše ZUŠ Morava má tři obory: hu-
dební, výtvarný a literárně-dramatický 
obor. V  Kašavě vyučujeme v  oboru hu-
debním a výtvarném. V hudebním oboru 
máme 47 žáků a ve výtvarném 15 žáků. 
V  hudebním oboru nechceme prosazo-
vat jen individuální výuku, ale snažíme 
se, aby žáci co nejdříve hráli v souborech. 
Ve výtvarném oboru vedle tradičních 
výtvarných technik navazujeme také 
na místní výtvarně-řemeslné tradice. 

K tomu, aby se nám dařilo, je třeba dob-
rá spolupráce s  rodiči, základní školou 
a obecním úřadem. Rádi konstatujeme, 
že v  Kašavě se nám to daří. Není tomu 
tak na všech pracovištích a máme jich 13. 
I proto zde můžeme ve spolupráce s obcí 
a základní školou pořádat řadu veřej-
ných vystoupení, z  nichž nejdůležitěj-
ší je festival HUDGAJ. Na základech naší 
ZUŠ vznikla Dechová hudba Trnkovjanka 
a daří se i dalším souborům např.: Kašav-
ská gajdošská, Kašavští pištci, Malá de-
chovka. Za cennou devizu považujeme 
také to, že výuku v  obou oborech, tuto 
veřejnou službu, poskytujeme přímo 
v  obci. Děti tak nemusí dojíždět do Zlí-
na či jiného většího města.  Každoročně 
také spolupořádáme múzický letní tábor 
a řadu velkých vystoupení nejen ve měs-
tě Zlíně. Našim žákům se daří i v  soutě-
žích ZUŠ pořádaných MŠMT, kterých se 
zúčastňují ti nejtalentovanější.

Rádi bychom také v  Kašavě obnovi-
li v budoucnu výuku loutkového soubo-
ru a rozšířili výuku dalších hudebních ná-
strojů.

Jiří Severin

Úspěch žáků 
výtvarného oboru 
ZUŠ MORAVA

V pravidelném tříletém cyklu mají pří-
ležitost žáci a učitelé základních umělec-
kých škol  porovnat své dovednosti v  ce-
lostátních kolech soutěží základních umě-
leckých škol České republiky, které vyhla-
šuje Ministerstvo školství, mládeže a tělo-
výchovy ČR.

My, výtvarníci, moc rádi nesoutěžíme, 
a tak jsme si již před léty tuto akci nazvali 
Národní přehlídkou výtvarných oborů ZUŠ 
ČR. Jen stěží lze totiž určit v oblasti dětské-
ho výtvarného projevu, který je navýsost 
individuální, kdo z  účastníků by byl prv-
ní, druhý či poslední. V katalogu k přehlíd-
ce se píše: 

„Přehlídku nelze považovat za soutěž 
nebo klání mezi jednotlivými kraji, školami 
či dokonce učiteli. Je nutné ji vnímat jako 
výjimečné kolegium sdružující výtvarné 
pedagogy napříč regiony, generacemi či 
preferencí toho či onoho proudu výtvar-
né výchovy. Právě takové inspirativní se-
tkávání nad výtvarnou výchovou a společ-
né, často nevědomě přijímané rozšiřování 
vlastních obzorů, je nesmírně cenným as-
pektem přehlídky jako takové.“

Na jaře loňského roku proběhla v celé 
republice krajská kola. V  tomto kole bylo 
z  kolekce prací výtvarného oboru ZUŠ 
Morava vybráno pět prací pro postup 
do kola nejvyššího – národního, ve kte-
rém všech pět prošlo náročným sítem vý-
běru mezi obrovským množstvím dalších 
prací ze všech krajů /odborná porota hod-
notila práce z 234 škol/. Tyto práce jsou od 
3. 10. 2014 vystaveny v  prostorách býva-
lého augustiánského kláštera ve Šternber-
ku. Jejich autory jsou žáci výtvarného obo-
ru ZUŠ Morava: Monika Třísková, Veronika 
Nedomová, Nela Nedomová, Adéla Sova-
dinová a Lukáš Langer. Blahopřání a podě-
kování patří nejen těmto žákům, ale i všem 
ostatním dětem, které výtvarný obor ZUŠ 
Morava na pobočce v  Kašavě navštěvu-
jí. Za odměnu se pojedou na jaře všichni 
na výstavu do Šternberku podívat. 

Renata Ambrůzová
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Pražští herci 
dvakrát zaplnili 
Orlovnu

21. listopadu 2014 před Kateřinskými 
hody se v  kašavské Orlovně uskutečnilo 
I. divadelní představení pražských her-
ců ve hře „Mafi e a city“, kde se představili 
Lukáš Langmajer, Veronika Nová, Ivan Vy-
skočil a Karel Zima. Hlediště bylo zaplněné 
do posledního místa, a tak se mohli míst-
ní i návštěvníci z  vedlejších obcí pobavit 
a porovnat výkony profesionálních herců 
a herců ochotnického spolku OSKA Kašava.

Po jistě pěkném divadelním zážitku se 
místní ochotnický spolek sešel ke společ-
nému povídání a předávání svých diva-
delních zkušeností.

Pro velký zájem se pan Jaroslav Holý 
dohodl s  producentem panem Karlem 
Soukupem na produkci další divadel-
ní hry „Příběh jednoho hradu“ v obsaze-
ní Ernesto Čekan, Anna Kulovaná, Veroni-
ka Nová, Lukáš Langmajer, Karel Soukup 
a Jarmil Škvrna. 12. 2. 2015 se Orlovna 
opět zaplnila diváky. Úspěch byl veliký 
a vznikla také nová přátelství.

Ludmila Holá

Valašská kyselica 
už po třetí

Po roční odmlce se opět konala soutěž 
v ochutnávce a soutěži o nejlepší kyselicu, 
klobásu a letos poprvé i přesné pagáčky.

Účast jak soutěžících, tak i návštěvní-
ků, předčila očekávání.

Do soutěže bylo zařazeno 27 kyselic, 9 
druhů klobás, 9 druhů přesných pagáčků.

Svojí návštěvou nás poctili i hosté ze 
Suché Lozi - spolek zpívajících žen „PL-
KOTNICE“ pod vedením paní Evy Gazdí-
kové, které uvařily 7 kyselic a upekly pa-
tero přesných pagáčků a večer obohatily 
svým zpěvem.

Ze Slovenska k  nám přijeli rohožničtí 
kamarádi, kteří přispěli do soutěže jak ky-
selicí, klobásami, tak i přesnými pagáčky.

K  poslechu zahrál otec Jan Mach na 
harmoniku s  Františkem Machem senio-
rem, který ho doprovázel na vlastnoručně 
vyrobený cimbál. Vystoupení mažoretek 
Lidušky Marcoňové a Vendulky Řezníč-
kové s vlastní choreografi í bylo jistě také 
pěkným zážitkem. 

Celým večerem provázela herečka 
Anna Kulovaná, která přijala pozvání, a 
tak zpestřila celý večer vtipným slovem.

Výsledky nejlepší mistr kyselice: 
1. místo: Jitka Řezníčková, 
2. místo: Eva Gazdíková, 
3. místo: Magda Skybová

Mistr klobásy: 
1. místo: Josef Michalík 
                 a Milan Černoch, 
2. místo: Petr Jarcovják, 
3. místo: David Kögler

Nejlepší přesný pagáček upekla: 
1. místo Anastázie Jurášková, 
2. místo: Hana Černochová, 
3. místo: Věra Sovadinová

Ludmila Holá

Co připravuje Ochotnický spolek Kašava

Mnozí se poslední dobou ptáte, kdy 
a s  čím pro vás, naši milí diváci, vystou-
píme. Rok uplynul a další představení se 
ještě nekonalo. Věříme však, že bude-
te s  naší nabídkou spokojeni. Zkoušíme 
nyní současně tři divadelní hry. 

Kdo by rád zhlédl nějakou klasiku, 
přijde na své při klasické komedii Lako-
mec od Moliéra. Hlavní roli ztvární Sta-
nislav Marcoň. Harpagon je muž, který je 

pro peníze schopen obětovat vše - rodi-
nu, děti, lásku. Bez bohatství nevidí smy-
sl života. Jeho postava je tragikomická 
a představuje důkaz o tom, že peníze při-
rozeně deformují charakter a mezilidské 
vztahy. Dílo je plné komediálních záple-
tek, dochází ke vtipným nedorozuměním 
a je napsáno vystříbeným jazykem, který 
umí vykouzlit na tvářích úsměv. 

Pro ty, kdo mají rádi napětí a husí kůži 
po celém těle, nabízíme Vražedné telefo-
ny – psychologické drama, které vás ne-
nechá chladnými. V poklidné rodině dok-
tora Klána se za jeho několikadenní ne-
přítomnosti stane něco, co velmi ovliv-
ní doposud bezproblémový vztah obou 
manželů a nakonec obrátí i celý jejich ži-
vot naruby… V  hlavních rolích se vám 
představí Kateřina Maděrová a Jan Ester-
ka.  

Na podzim se můžete těšit na Králov-
ny – tragikomedii z lázeňského pokoje. Tři 
ženy, které se v něm sejdou, byly nedáv-
no vystaveny zlomovým životním oka-
mžikům a teď se učí žít své nové životy. 
To je ovšem jediné, co mají společného. 
Každá patří k jiné generaci, každá má svůj 
příběh a každá se musí vyrovnat s  od-

lišnou životní situací. A právě humor je 
drží nad vodou v těch nejtěžších chvílích 
a pomáhá jim zdolávat i ty nejhorší pře-
kážky. Královny jsou plné upřímného hu-
moru, ze kterého občas mrazí v zádech. 

Doufáme, že si z  nabídky vyberete 
a že se s  některými uvidíme na více 
představeních. Pro „rozvržení“ kultu-
ry do vašich všedních dní jsme připravi-
li rozpis všech plánovaných představení 
v  Orlovně. Předprodej vstupenek bude 
opět v  květinářství u Jitky Řezníčkové 
v Kašavě.

 VRAŽEDNÉ 
 TELEFONY
 16. 5. premiéra
 17. 5. 1. repríza

 KRÁLOVNY
 14. 11.  premiéra
 15. 11. 1. repríza

Věra Vlková
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ČČK Kašava
Naše místní skupina má 37 členů, 

z toho je 7 zasloužilých. Doufáme, že v le-
tošním roce nám přibude dorost, který 
se rýsuje ze žákyň vycházejících základ-
ní školu. 

Hlavní náplní naší činnosti je ošetřo-
vání drobných poranění a úrazů ve svém 
okolí a sousedská výpomoc. Dále zajišťu-
jeme zdravotnickou službu při různých 
soutěžích v  obci. Je třeba se neustále 
vzdělávat. Proškolení našich členů prová-
dí už několik let paní učitelka Mgr. Zdeň-
ka Krmášková. Školení předlékařské prv-
ní pomoci je pro všechny velkým příno-
sem. Rozšíříme si své vědomosti a získá-
me nové informace. Paní Krmášková více 
než 20 let vede zdravotnický kroužek 
na základní škole v Kašavě. Práce s dětmi 
se jí daří, zúčastňují se soutěží mladých 
zdravotníků, kde dosahují velmi dob-
rých výsledků. Většinou přivážejí trofe-
je za první tři   místa ve velké konkuren-
ci. V letech 2004, 2006 a 2008 mladší žá-
kyně naší školy zvítězily v oblastním kole 
soutěže mladých zdravotníků a postoupi-
ly do krajských kol na Vsetín, do Blanska 
a do Znojma,  odkud přivezly krásná dru-
há místa. V  roce 2009 obsadilo družstvo 
mladších žáků   v oblastním i v krajském 
kole první místo, postoupilo do celostát-
ního kola. Paní Mgr. Krmáškové patří náš 
dík za velké množství hodin a mravenčí 
práci. Je dobře, že děti mají zájem o zása-
dy první pomoci. I když naše práce není 
moc viditelná, o to víc je potřebná. Důka-
zem toho je, jak si členové ČČK umí po-
radit v kritických situacích. Při autoneho-
dě, která se stala na silnici u kašavské or-
lovny, byl vážně zraněn cyklista. Včasným 
zásahem naší členky, paní Ludmily Sedlá-
řové, která poskytla první pomoc, byl za-
chráněn mladý lidský život.

Na jaře, kdy je čas úklidu a sluníčko 
už hřeje, těšíme se na brigádu. Uklízíme 
veřejná prostranství obce a okolí kostela. 
Tato práce nám přináší radost. Již tradič-
ně v době adventní zajišťujeme spolu se 
Sdružením Šance prodej vánočních růží. 
Tento výtěžek je určen pro onkologicky 
nemocné děti při Onkohematologickém 
oddělení Fakultní nemocnice v Olomou-
ci.

Po dobu 5 let připravujeme Mikuláš-
skou besídku. Před zahájením programu 
je možné si prohlédnout i zakoupit ad-
ventní a vánoční dekorace, perníky a pro-
dukty Družstva Naděje – pobočka Zlín. 
Jedná se o výrobky lidí s mentálním po-
stižením ze Sociálně – terapeutické díl-
ny. Dvakrát nás navštívilo loutkové diva-
dlo Kašpárek ze Bzence. Největší radostí 

jsou pro nás rozzářené, někdy i uplakané 
oči dětí, když přijde Mikuláš se svojí dru-
žinou.

Každoročně provádíme sběr ošace-
ní pro Diakonii Broumov. Tam se tento 
sběr třídí, a tím získávají pracovní příleži-
tost sociálně slabí lidé. Dál tyto věci pu-
tují k nejvíce potřebným lidem, například 
na Ukrajinu. V  letošním roce hodláme 
tento sběr opět uskutečnit, o termínu bu-
deme informovat prostřednictvím kabe-
lové televize.

Děkujeme všem, kteří nám pomáhají 
a podporují nás.

Věra Hrošová

Rozhovor 
s Lucií Zubíkovou 
novou zpěvačkou DH Trnkovjanky

1. Mohla bys nám něco prozradit 
o sobě? Jaké máš záliby, koníčky?

Studuji na kroměřížském gymplu 
a letos maturuji, takže okruh mých ko-
níčků se pro letošek dost zúžil na vesměs 
nedobrovolné koníčky jako např. učení 
a příprava na příjímací zkoušky. Jinak 
mám samozřejmě moc ráda hudbu, po-
slouchám všechny žánry a hodně si 
i sama pro sebe zpívám. Také mám ráda 
různé sporty (volejbal, běhání, lyžování, 
…) a procházky přírodou. Ovšem, když je 
zima, raději sedím doma nebo na chatě 
u krbu a koukám do ohně, protože jsem 
docela teplomilná.
2. Víme, že jsi z Kroměříže - jak ses do-
stala k Trnkovjance do Kašavy?

Před dvěma lety jsme si v Kašavě po-
řídili chatu. Protože mí rodiče jsou velmi 
společenští, zanedlouho jsme znali sko-
ro všechny blízké i pár vzdálených souse-
dů. Jedním z nich byl i Laďa Křižka (star-
ší), který mi jednou na hudebním večír-
ku u nás na chatě v  pozdních hodinách 
navrhnul, jestli nechci zpívat s  Trnkov-
jankou. Nějak jsem to rozpačitě odkývala 
a už se o tom až do konce večera ne-
mluvilo. Ráno jsem se vzbudila, povzpo-
mínala a uvědomila si, na co jsem kýv-

la. Moc vážně jsem to ale nebrala, proto-
že přece jen už bylo pozdě a všichni byli 
… no - unavení. Mé domněnky však byly 
nesprávné. O dva dny později volal Laďa 
mým rodičům, jestli už jsem poslala při-
hlášku na konkurz. A tak se to stalo. Já 
jako člověk, který všechno rád zkusí, jsem 
přihlášku poslala a teď jsem v úžasné ka-
pele plné skvělých lidí.
3. Jak dlouho se věnuješ zpěvu?

Nevím, jak přesně odpovědět. Zpíva-
la jsem, díky hudebně založenýmu tatín-
kovi, který mi zpíval na dobrou noc, už 
jako úplně malinká. Dokonce nevím, jest-
li jsem dřív začala mluvit nebo zpívat. Na 
ZUŠku na zpěv jsem se přihlásila před 
4 roky a asi rok jsem tam pravidelně cho-
dila. Poté jsem se dostala na konzervatoř 
na operní zpěv, ale po roce jsem utekla, 
protože jsem zjistila, že to opravdu není 
„můj šálek čaje“. (Dokonce si myslím, že 
jsem předtím zpívala o trochu líp).
4. Která poloha ti nejvíce vyhovuje? 
(hlasová)

Nejvíc mi vyhovuje hluboká (altová), 
při které se nijak netrápím, netrápím ani 
posluchače a navíc v  této poloze umím 
líp pracovat s barvou hlasu.
5. Je dechovka tvůj oblíbený žánr? Po-
sloucháš ji?

Toto je záludná otázka a trošku se na 
ni i bojím odpovědět, abych třeba lehce 
neurazila své spolutrnkovjankáře, kteří 
to ještě neví… Dechovka rozhodně mezi 
mé oblíbené žánry nepatří a poslou-
chám ji jen, když se učím nějaké písnič-
ky na zkoušku. Pravdou ale je, že se mi líbí 
o dost víc než v  době, kdy jsem se hlá-
sila na konkurz … a živá vystoupení mě 
opravdu baví.
6. Jak se cítíš v kapele po půl roce?

Jsem nadmíru spokojená. Kapela je 
plná skvělých muzikantů a zároveň i pa-
rádních, ochotných a velmi přátelských 
lidí. Jsem strašně ráda, že jsem mezi nimi.
7. Nějaká příhoda z natáčení?

Těch příhod je spíš daleko víc „po na-
táčení“ a ty bych si možná raději nechala 
pro sebe… Klára Černochová
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Co nového 
u seniorů

Končí zima a pomalu a jistě se přibli-
žuje mílovými kroky jaro a já bych v kost-
ce zrekapitulovala „náš“ rok 2014 v klubu 
seniorů. Je až k nevíře, že už zahajujeme 
4. rok naší činnosti.

Opět jsme se pravidelně setkávali kaž-
dých 14 dnů, jenom v druhém polole-
tí jsme zaměnili čtvrtky za úterky, takže 
v současné době se scházíme pravidelně 
každých 14 dní v úterý.

Stále se nás průběžně schází 30 - 35.  
V loňském roce se s námi někteří zakláda-
jící členové rozloučili a to ze zdravotních 
důvodů: manželé Topičovi, paní Havlíko-
vá, paní Vl. Macíková (ta nás ale bude dle 
možností dále navštěvovat). Bohužel do 
„seniorského nebe“ nám odešla paní Jin-
dřiška Langrová a paní Irenka Hefková. 
Stále nám schází jejich úsměv a zpěv.

Koncem roku nám udělaly radost a při-
šly mezi nás tři seniorky z Vlčkové. Dou-
fáme, že se jim mezi námi bude líbit. 
Po celý rok jsme se opět snažili si naše se-
tkání zpestřit. Náplň je různá, občas nám 
pan Marcoň připraví nějaká cvičení, rébu-
sy či jiné úkoly na procvičování motoriky 
a trénování paměti. V měsíci dubnu jsme 
měli zajímavou přednášku p. Mudr. Lan-
gové na téma „aktivní stáří“, kde nám paní 
doktorka zdůrazňovala, co máme a nemá-
me dělat pro to, abychom byli fi t.

V měsíci květnu nás opět navštívila 
paní J. Divílková s přednáškou o jarních 
bylinkách -  přednáška se znovu moc lí-
bila. V měsíci červnu se někteří z nás zú-
častnili pobytového zájezdu na M. Lošinj, 
kde naši přátelé z Daruvaru mají hostel. 
Milé přivítání v Daruvaru, průzračné moře, 
nádherné okolí, všechno bylo moc fajn. 
Po návratu jsme zbývajícím členům nafo-
cené poznatky promítli.

V měsíci srpnu se několik našich čle-
nů zúčastnilo soutěže v petangu ve Valaš-
ských Kloboukách – záštitu nad touto sou-
těží měla senátorka p. Gajdůšková. Byla to 
moc dobrá akce.

Koncem srpna jsme uspořádali opět 
táborák na hřišti. TJ Kašava nám zase vyšla 
vstříc a zapůjčila nám klubovnu a p. Krato-
chvíl zajistil dřevo. Nejvíc nás překvapil Pa-
vel Holík, který nám nejen klobásy vyudil, 
ale ještě teplé jsme je od něj dostali s tím, 
že je to sponzorský dar - mnohokrát díky.

Přijely rovněž naše známé seniorky 
z Kudlova, a tak za doprovodu kytary jsme 
si zazpívali a strávili hezké odpoledne.

V měsíci září jsme uskutečnili zájezd 
do Kroměříže, za účasti holešovského kas-
telána pana Radeckého, který nám dě-

lal průvodce. Navštívili jsme zámek včet-
ně salla tereny, rotundu, ptáčnici a hlav-
ně nově renovované zahrady. Počasí nám 
vyšlo a zájezd jsme ukončili v cukrárně 
U Šarmanů, kde nás čekala velmi chutná 
večeře.

Říjen byl „v duchu“ zavzpomínání. Pan 
S. Marcoň nám promítl několik starých fi l-
mů z historie Kašavy.

V měsíci listopadu jsme zhlédli ope-
retu Mamsell Nitouche – titulní roli ztvár-
nil O. Brousek mladší, představní se všem 
moc líbilo.

Při příštím posezení „u kafíčka“ nás na-
vštívil nový pan farář - Jan Mach. Povyprá-
věl o sobě a potom jsme díky němu zpíva-
li celé odpoledne s harmonikou.

Svátek Sv. Mikuláše jsme sice oslavili již 
2. prosince, ale to vůbec nebránilo tomu, 
aby nás Mikuláš s andělem a dvěma čertí-
ky navštívil – museli jsme zazpívat a něco 
předvést, abychom dostali dárečky.

Další „kafíčko“ bylo předvánoční, kde 
jsme měli pozvanou paní Janu Pluhařo-
vou, kastelánku z Vizovického zámku, kte-
rá nám předvedla zdobení baněk. Každý 
náš senior obdržel krásnou baňku s vel-
kým PF 2015 jako dáreček. Zároveň jsme 
si opět vyrobili z jablíček svícínky a zazpí-
vali koledy.

Poslední naše akce v loňském roce byl 
opět SILVESTR, kde jsme se všichni sešli, 
najedli, napili a zanotovali s harmonikou 
p. Mikysky. Iva Rochlová

Klub maminek
Od září je opět v provozu herna pro 

maminky s dětmi v prostorách nad škol-
kou v  Kašavě. Maminky se scházejí kaž-
dý pátek od 9:00 do 11:30 hodin. Jednou 
měsíčně za námi jezdí paní cvičitelka Han-
ka. Naše paní cvičitelka používá netradič-
ní pomůcky: pet. víčka, balonky, padák 
atd. Než začneme cvičit, přivítá děti ply-
šový kašpárek. Už brzy se uvidíme v nově 
opraveném Obecním úřadě, kde na nás 
bude čekat krásně prosvětlená místnost. 
Na nové maminky s dětmi se velice tě-
šíme. Pavla Klivarová

Příroda a myslivost
Myslivost je právem defi nována jako 

soubor činností prováděných v  přírodě 
ve vztahu k volně žijícím živočichům. Naše 
aktivity provádíme v  přírodě v  honitbě 
v  průběhu celého roku. Již 14. a 15. úno-
ra myslivci sypali do korýtek pro spárka-
tou zvěř „léčivé granule“, jako prevenci pro-
ti přenosným chorobám. V  následujících 
týdnech je zvěřina jedovatá, a proto je pro 
myslivce zákaz lovu a pro konzumenty zá-
kaz požívání.

Víme, že v honitbě nemusíme být vždy 
sami. Totéž prostředí využívá i veřejnost 
nejen v  létě, období táborů, dovolených, 
ale i v průběhu celého roku. Příroda a lesy 
jsou všeobecně vnímány jako místo klidu, 
odpočinku a relaxace. I náš myslivecký pa-
tron, sv. Hubert, kterému při prvním poro-
du zemřela žena i s dítětem, odešel do lesů, 
aby tu našel útěchu ve své osobní tragédii.

Většina občanů si v  lesích užívá svůj 
volný čas na procházkách, při sběru lesních 
plodů, pozorováním všeho živého v ní, jiní 
chodí do lesa jen tak za čistým vzduchem 
a klidem. Českým národním sportem je 
houbaření. S houbaři se setkáme v lese od 
jara až do pozdního podzimu, od časného 
rána až do pozdního večera. A pokud ros-
tou, setkáme se s nimi i v takových místech 
a v takovou dobu, že bychom to nečekali. 
Proti houbařům myslivci nic nemají, pokud 
se v přírodě chovají ukázněně a není je sly-
šet na vzdálenost několika set metrů.

V  podvečerních a večerních hodinách 
se často setkáme s našimi spoluobčany na 
procházce se psem. Je však pro nás nepo-
chopitelné, že je někteří majitelé různých 
plemen nechají volně pobíhat mimo do-
sah a bez možností je ovládat nebo odvo-
lat. Zejména v době kladení mláďat a hníz-
dění ptactva, nebo v zimě, v době vysoké-
ho sněhu, to může mít pro zvěř katastrofál-
ní následky. 

Módou posledních let jsou čtyřkolky. 
Lidé hledají v  lese klid a ticho, čtyřkolkáři 
adrenalin. Porušují nejen zákony, ale ohro-
žují osoby a živočichy v lese, ničí lesní po-
rosty, narušují kořenové systémy, způsobu-
jí eroze. 

Je zcela přirozené a správné, že naši 
krásnou českou krajinu využívají její obyva-
telé, kteří v ní nalézají poznání a uspokoje-
ní. Ale každý návštěvník by se v ní měl cho-
vat zodpovědně, šetrně, ohleduplně a měl 
by mít alespoň základní právní povědomí 
o tom, jak se v  přírodě smí, či nesmí cho-
vat. Myslivci ví, na co mohou občany upo-
zorňovat, a kdy mohou v souladu s platnou 
legislativou zakročit. Ale o tom až zase příš-
tě. PaedDr. Zdeněk Panzar
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Cvičení žen
Cvičení pro starší dámy- tímto titul-

kem nás před pár lety lákala naše kabelo-
vá televize. Paní učitelka Jana Langerová 
tehdy obnovila po delší době opět cviče-
ní pro ženy. Od té doby se scházíme kaž-
dé pondělí v 18 hod. v Orlovně a při hud-
bě si zacvičíme pod vedením p. Jany Lan-
gerové a Hany Marcoňové. Cvičení je na-
tolik oblíbené, že se scházíme dokonce 
i přes prázdniny. Trocha pohybu navíc ni-
kdy neuškodí, proto jsou zvány srdečně 
i ty z vás, které se ještě nerozhodly a chtě-
ly by to zkusit. Stačí cvičební úbor, pře-
zůvky, karimatka a dobrá nálada a může-
te vyrazit. Poplatek za hodinu je 30 Kč. 

Hana Marcoňová

Badmintonový 
turnaj

27. prosince 2014 se v tělocvičně zá-
kladní školy konal již druhý ročník bad-
mintonového turnaje, který pro veřej-
nost uspořádala Komunitní škola Kašava. 
Do turnaje se přihlásilo 19 hráčů a hráček. 
Všichni byli rozděleni ve dvou skupinách, 
do kterých se sami vylosovali. Do fi nálo-
vé skupiny postoupili nejlepší čtyři z kaž-
dé skupiny. 

Vítězem a držitelem poháru se stal 
po zásluze Jarda Drga, který ve fi nále po-
razil Aleše Vondřejce. V napínavém sou-
boji o třetí místo porazil až po boji Petr 
Brimus Honzu Drápala. Z děvčat vyhrá-
la suverénně Bohunka Šudřichová před 
Luckou Slámovou a Vlaďkou Carroll.

Turnaj měl velmi dobrou úroveň 
a v průběhu takřka sta zápasů nedošlo 
k žádnému nedorozumění nebo protes-
tu. Všichni účastníci si organizaci turnaje 
pochvalovali a slíbili, že se příští rok opět 
zúčastní. Vladimír Drápal

Aktivity starších 
mažoretek

Rok 2014 byl pro starší mažoret-
kovou skupinu z  Kašavy velmi pestrý. 
Od dubna vystupuje jako miniformace 
s názvem Amigos. Děvčata se zúčastnila 
několika akcí – Děkanátní ples ve Vizovi-
cích, Orelský den ve Zlíně, Besídka ke dni 
maminek a tatínků, Kácení máje, Hodová 
zábava a Vánoční besídka v Kašavě. V so-
botu 29. listopadu 2014 se ve Fryštáku 
konala soutěž O fryštácké srdce aneb po-
hybem proti nudě. Výtěžek z této akce byl 
věnován nadaci Dobrý anděl. Mažoretky 
zde změřily své síly s profesionálními sku-
pinami z celé Moravy. Soutěžily ve dvou 
kategoriích – miniformace junior baton 
a duo junior baton. Z  akce si odnesly 
mnoho zážitků a také rad od svých zku-
šenějších kolegyní. Na začátku letošního 
roku se představily na karnevale ve Slušo-
vicích, který pořádá každoročně MŠ Slu-
níčko. Přesně týden po této akci a na tom 
samém místě získaly mažoretky na taneč-
ní soutěži svoji první stříbrnou medaili. 
Pevně věřím, že i nadále se děvčata bu-
dou zdokonalovat a radost z tohoto spor-
tu jim vydrží co nejdéle. 

Informace o kašavských mažoretkách 
najdete na stránkách: 

www.mazoretky-kasava.estranky.cz
Petra Maňásková

Orel Kašava

Florbal
Florbal jsme začali trénovat pod zášti-

tou Jednoty Orel Kašava a s velkou pod-
porou pana Josefa Krupíka. Mladší žáci 
trénují  jednou za čtrnáct dní, dorosten-
ci každý týden. Kluci i holky reprezentují 
základní školu Kašava v různých turnajích 
jako je tradiční Interděkanátní fl orbalový 
turnaj, dorostenci navíc bojují v Orelské 
fl orbalové lize. Přestože trénují jednou 
týdně, jsou konkurenceschopní větším 
obcím i městům, kde trénují třikrát týdně. 
Za pět let jsme se dostali čtyřikrát do fi ná-
le. V letošní sezóně se kluci opět probojo-
vali do velkého fi nále a o nejvyšší umís-
tění budeme usilovat 2. května v Novém 
Městě na Moravě. 

Vlastimil Červenka a Jaromír Maršálek

Orel Kašava 
Oddíl 
stolního tenisu

Oddíl ST má v  současné době 14 re-
gistrovaných členů.

„A“ mužstvo hraje 3. třídu
„B“ mužstvo hraje 4. třídu

Oddíl uspořádal vánoční turnaj 
ve stolním tenise, kterého se zúčastnilo 
16 hráčů – turnaj byl uspořádán pro tzv. 
neregistrované z okolních obcí.

Naši žáci se zúčastnili tří kontrol-
ních turnajů žáků, z nichž se jeden konal 
za podpory obce Kašava a pana ředitele 
Z. Vlka v  tělocvičně v  Kašavě a dvakrát 
v Želechovicích.

V turnajích okresního přeboru se naši 
žáci umístili na stupních vítězů – J. Mar-
coň ml., T. Křížka a M. Šarman.

„A“ tým postupuje do 2. třídy, i když se 
umístil na 5. místě, z důvodu reorganiza-
ce okresních a krajských soutěží.

Roman Minařík

Vančica 2015 
– už naposledy

27. 6. 2015 připravujeme opět závody 
malých motocyklů, ale již poslední roč-
ník. Čtrnáctiletá tradice má svůj konec. Je 
to škoda nebo dobře?

Když jsme začínali, tak se do první-
ho závodu přihlásilo 12 závodníků, po-
stupem času se řady nadšenců rozrostly 
na 62 soutěžících.

Jistě si většina z účastníků uvědomila, 
že každý závod byl rok od roku vylepšen 
o nové zkušenosti, jak z  řad pořadatelů, 
tak závodících.

Měření časů bylo dovedeno k  přes-
nosti na setiny vteřin a rovněž zázemí pro 
všechny zúčastněné bylo velmi na dobré 
úrovni.

Jistě nebylo to samozřejmě samo se-
bou, bylo zapotřebí ochotných pořada-
telů, kteří všechnu přípravu vykonávali 
ochotně a bez jakéhokoli fi nančního oce-
nění.

Dnes již pro velkou vytíženost všech 
pořadatelů a osobních aktivit tento zá-
vod končí, ale není nikde napsáno, že dal-
ší možná jiná skupina nadšenců bude po-
kračovat nebo vymyslí obdobu tohoto 
klání.  Ludmila Holá
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Halový turnaj 
žáků v kopané

Dne 7. 3. se odehrál již tradiční, tentokrá-
te VIII. ročník, halového turnaje žáků v kopa-
né. Do Kašavy k nám zavítala mužstva z Ra-
tiboře (minulí vítězové turnaje), Bratřejova, 
Trnavy, Lůžkovic, Újezdu, Kostelce, Jarosla-
vic a hlavně domácí z Kašavy. Všechny týmy 
zde přijely v silných sestavách a s jediným 
cílem, získat co nejlepší umístění. Ale všich-
ni víme, že vyhrát může jen jeden. Všichni 
hráči bojovali až do poledních sil, nechali na 
hřišti maximum a to se také projevilo na hře. 

Týmy byly rozděleny do dvou skupin 
po čtyřech a nejlepší 2 z každé skupiny pak 
bojovali o umístění na bedně. Z první sku-
piny postoupila Kašava a Lůžkovice, z dru-
hé pak Trnava a Ratiboř. Díky tomu, že Ka-
šava a Ratiboř dokončili skupinu na 2. mís-
tě, bojovali o 3. místo, kde byla úspěšněj-
ší Kašava a skončila na 3. místě. Lůžkovice 
a Trnava si zahráli fi nále. Zápas byl velmi 
napjatý a diváci sledovali nervózně zápas, 
ve kterém byla nakonec úspěšnější Trnava, 
a proto se stala vítězem turnaje. Ostatní 
umístění se rozhodla podle umístění v tabulce.
Pořadí týmů:
 1. Trnava, 2. Lůžkovice, 3. Kašava, 4. Ratiboř, 
5. Bratřejov, 6. Jaroslavice, 7. Kostelec, 8. Újezd

Dále se v turnaji vyhlašovala i další oce-
nění, jako je objev turnaje, nejlepší stře-
lec, brankář a nejsympatičtější hra. Obje-
vem turnaje byl vyhlášen Vojta Březík z Ka-
šavy, nejlepším střelcem se stal Radek Mar-
šálek, také z Kašavy, nejlepším brankářem se 
stal brankář z Jaroslavic a za nejsympatičtěj-
ší hru byl zvolen hráč z vítězného mužstva 
Trnavy. Hráči si jako ceny odnesli diplom 
a poukázku na pizzu do cukrárny U Šarma-
nů. Týmy, které se umístily na bedně, obdr-
žely ještě pohár, šampus a balon.

Všem týmům gratulujeme, děkujeme 
za účast a doufáme, že se zase po roce setká-
me na dalším, tentokrát již IX. ročníku halo-
vého turnaje žáků v kopané. Poděkování pa-
tří všem, kteří se aktivně podíleli na přípravě 
a průběhu turnaje. Zvláštní poděkování pat-
ří Zlínskému kraji, Obecnímu úřadu v Kaša-
vě, ZŠ v Kašavě, sponzorům Pavlu Jakubovi 
a Jaroslavu Holému.  Marie Krajčová

Výsledky podzimní části
Muži (III. třída sk. A) - Nejlepší střelci: Zbranek Pavel 10, Zbranek Petr 7, Horsák Jan 5

Dorost (Okresní přebor sk. A) 
Nejlepší střelci: Červenka Petr 9, Červenka Vlastimil a Drábek Adam 3, Maršálek Radek 2

Žáci (Okresní přebor) - Nejlepší střelci: Drábek Adam15, Maršálek Radek 7, Kaška Michal 4
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Valachbajk tým
Vážení občané,
rád bych Vás seznámil s tím, jak se da-

řilo Valachbajk týmu v sezóně 2014.
Zúčastnili jsme se celkem 217 závo-

dů, z čehož bylo 136x horské kolo, 45x  
běh, 17x duatlon, 6x triatlon, 2x etapoý 
závod, 5x štafetový závod, 4x cyklokros, 
1x mtb na tandemu, 1x aquatlon. Do to-
hoto článku se vešel jen zlomek infor-
mací, tak pokud máte zájem, další po-
drobnosti najdete na našich stránkách 
www.valachbajkteam.cz.

Sezónu v  roce 2014 jsme již tradič-
ně zahájili Novoroční vyjížďkou a do ko-
loběhu závodů nejdříve vstoupil Václav 
Zbranek, a to během Jižními Svahy. Za-

čátek sezóny byl ve znamení běhů, a tak 
se Jarek Vyvlečka a Radim Pavlík přihlásili 
na Rohálovskou desítku. 

Prvního března se rozjel seriál závo-
dů Valachy tour, který se skládá z  5 zá-
vodů (noční stopa, duatlon, mtb, triatlon 
a závěrečný běh). Celý seriál absolvova-
li Lucie Javorová, Jarek Vyvlečka a Vašek 
Zbranek. Lucka obsadila v  celém seriálu 
3. místo mezi ženami, Jarda skončil 
na 17. a Vašek na 66. místě.

První větší úspěch pro tým vybojoval 
Mirek Janota na Rohálovské 50tce, kde do-
jel celkově na 4. místě a v kategorii byl 3.

Jeden z  prvních závodů, na který se 
vydal větší počet členů, se jel v  Lipníku 
nad Bečvou. Počasí na začátku května 
bylo až moc zimní, teplota se pohybova-
la okolo 6°C a závod stěžoval silný vítr, ale 

naštěstí až na malé výjimky byla trať su-
chá, tak se jelo dobře.

Jako již tradičně se na začátku prázd-
nin konal za humny Bikemaraton Drá-
sal. V loňském roce prošel tento již dobře 
známý závod několika zásadními změna-
mi. Ředitelem závodu se stala velká ikona 
českého MTB Ondřej Fojtík z Bystřice pod 
Hostýnem. Hned v  prvním ročníku pod 
jeho vedením přišla novinka pod názvem 
Obr Drásal, který měl 175 km.

Na Obra se přihlásili tři naši členo-
vé Lucka Javorová, Radim Pavlík a Tomáš 
Minařík. Lucii se hned v 1. ročníku poda-
řil husarský kousek. S časem 10:32:55 vy-
stoupala na stupínek nejvyšší mezi žena-
mi. Radim Pavlík ukázal, že se na 175 km 
připravil výborně a s časem 10:00:06 ob-
sadil vynikající 7. místo v kategorii. Jako 
třetí se na tuto trať vydal Tomáš Minařík, 
který v čase 09:31:08 obsadil celkově 26. 
místo. Na trati 115 km obsadil v katego-
rii výborné 2. místo Stanislav Javora, kte-
rý konečně dokázal stlačit čas pod 6 ho-
din. Na tuto vzdálenost se vydali ještě 
Zbyněk Glacner (06:24:09), Jaroslav Vy-
vlečka (06:31:57) a v  ženském obsazení 
se této trasy poprvé zúčastnila Michae-
la Janků. Trasu 53 km zdárně absolvoval 
Leopold Polanský, Petr Dubovský bohu-
žel kvůli technickým problémům nedo-
razil do cíle.

V  ten samý víkend jako se jel Drásal, 
dostal Mirek Janota pozvánku na nároč-
ný etapový závod MTB Trilogy v okolí Tep-
lic nad Metují. Závod se skládal ze čtvr-
tečního 11km prologu a poté se tři dny 
po sobě jely etapy, které měly celkem 220 
km. V náročném závodě si Mirek vedl vý-
borně a etapák nakonec dojel na celko-
vém 11. místě a v  kategorii 8. Pro hobí-
ka mezi profíky výborný výsledek. Bohu-
žel po tomto závodu měl Mirek zdravot-
ní potíže a následný závod Karpatský pe-
dál byl jeho poslední v sezóně s umístě-
ním na 11. místě celkově a 4. v kategorii. 
V Karpatském pedálu, ale na trase 25 km, 
se blýskl i Zdeňa Zbranek, který dojel cel-
kově 2. a v kategorii 1.

Jen týden po absolvování náročného 
Obra se Tomáš Minařík postavil na start 
jednoho z  nejnáročnějších MTB závodů 
v  Evropě v rakouském závodě Salzkam-
mergut Trophy, který měřil 211 km a 7049 
m výškových. Počasí však nepřálo, hned 
při startu v  5 ráno začínalo mrholit. Ani 
v  prvních hodinách po startu se počasí 
nezlepšilo, ba naopak, chvílemi lilo jako 
z konve a lepší to bylo až kolem poledne. 
S drobnými technickými problémy dora-
zil Tomáš po náročných 13 hodinách a 36 
minutách unavený, ale šťastný do cíle. 

Člen                                             Počet umístění na bedně  Počet závodů
 1. místo 2. místo 3. místo

Buryánek Martin - - 1 4
Frýdl Tomáš 5 5 2 20
Glacner Zbyněk - - - 4
Janků Michaela - 2 - 9
Janota Miroslav - 1 1 8
Křižka Ladislav - - - 2
Minařík Tomáš  7 1 3 27
Minaříková Magda - - - 0
Pavlík Radim - - - 11
Polanský Leopold - - - 21
Sedlář Oldřich - - - 0
Vyvlečka Jaromír - - - 13
Zbranek Václav - - 1 15
Zbranek Zdeněk 3 6 3 17
Noví členové
Dubovský Petr - - - 4
Javora Stanislav 11 2 3 18
Javorová Lucie 29 6 4 44
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Sezóna pokračovala dalším velkým 
úspěchem, který se podařil Tomovi Frýd-
lovi na etapovém závodě Horal Tour na 
Slovensku, kde obsadil v  součtu tří etap 
celkové 5. a v kategorii vynikající 3. místo.

Na konci září se hodně zviditelnil 
náš tým zásluhou našich členů startují-
cích v  Koutech nad Desnou na extrém-
ním duatlonu. Lucka vyhrála mezi žena-
mi a Tomáš Minařík (mtb) ve dvojici s Mar-
tinem Hečkem (běh) vyhráli závod štafet 
a Jarda Vyvlečka obsadil výborné 6. mís-
to v kategorii.

Hodnocení sezóny z  pohledu nejlep-
ších bajkerů:

Frýdl Tomáš: Nejvíce si cením celkově 
3. místa na slovenském etapovém závo-
dě Horal Tour v Tatrách. Slušné bylo také 
6. místo v kategorii na mistrovství ČR XC 
v  Praze. Vážím si i medailových umístění 
v mé doposud nepoznané disciplíně - 
cyklokrosu.  Pro letošní rok budu jezdit 
v kategorii elite. Mým hlavním cílem je 
nepropadnout, ovšem v této kategorii je 
konkurence obrovská, včetně olympij-
ských vítězů a mistrů světa. Budu se tvr-
dě připravovat na mistrovství republiky 
XC, které bude letos v Kutné Hoře s cílem 
co nejlepšího výsledku. Opět se chci vrá-
tit na etapový závod na Slovensku, kde se 
v rámci závodu zúčastním i mistrovství Slo-
venska v maratonu (131 km). Na podzim 
chci povýšit i v  cyklokrosu a absolvovat 
závody českého i slovenského poháru. Na 
závěr sezóny v lednu bych se měl objevit 
na mistrovství republiky v cyklokrosu, 
které bude hostit město Kolín.

Janků Michaela: Z dosažených vý-
sledků si nejvíce cením 5. místa v katego-
rii z blátivé Rusavy. Pro letošní rok mám 
zvolené 3 cíle - zajet si Šela maraton, zlep-
šit si čas na dlouhém Drásalovi a zúčastnit 
se etapového závodu Horal Tour na Slo-
vensku.

Stanislav Javora: Nejvíce si vážím 
loňského umístění na Bikemaratonu Drá-
sal (115 km), protože jsem si konečně spl-
nil dlouhodobý cíl - zajet Drásala pod šest 
hodin (5:59:3,9). V nové sezóně bych si 
chtěl udržet alespoň tu výkonnost, kterou 
jsem měl.

Javorová Lucie: Loňský rok byl pro 
mě velice úspěšný, podařilo se mi porazit 
i velmi dobré soupeřky. Za své nejlepší vý-
sledky považuji první místa dosažené na 
závodech: Obr Drásal, O cenu Continen-
talu, miniduatlon Kunovice, cross country 
v UH, Koutyman a 2. místo na Valachyma-
nu. V této sezóně bych chtěla zopakovat 
alespoň některý z těchto úspěchů.

Minařík Tomáš: Jsem moc rád, že se 
mi v  loňské sezóně podařilo zvládnout 
dva náročné závody, Obr Drásala a tý-

den na to 211 km dlouhý závod v Rakous-
ku v náročném počasí, i když mě od to-
hoto rozhodnutí hodně lidí odrazovalo. 
Vážím si velkého úspěchu v Koutech nad 
Desnou, kde jsme ve štafetě s  Martinem 
Hečkem vyhráli extrémní duatlon a také 
3. místa v MČR v jízdě na tandemu s Pet-
rem Pospíšilem, kde jsme společnými sila-
mi zdolali trasu 88 km. Dalším úspěchem 
bylo mé vítězství na krátké Rusavské a ob-
hajoba O trnavského kolíka. Loňská sezó-
na byla zatím jedna z mých nejúspěšněj-
ších, a tak bych se chtěl pokusit v ní po-
kračovat i letos, pokud podmínky a zdraví 
pro trénování a závodění dovolí. 

Zbranek Zdeněk: Minulou sezó-
nu bych hodnotil jako úspěšnou, nejvíc 
si cením 1. místa v Karpatském pedálu 
a 2. míst ve Valašskokarpatské sérii a Ho-
stýnské 50ce. Od začátku roku se zotavu-
ji po zranění a pomalu se připravuji na no-
vou sezónu. Žádné větší cíle si zatím ne-
dávám a následující sezónu pojmu spíše 
v odpočinkovějším stylu.

Sezónu jsme zakončili tradičními běhy 
Mikulášským a Štěpánským na Příluku, 
posledním z nich byl Silvestrovský na Vr-
šavě.

Mezi naše členy jsme do letošní se-
zóny přibrali dalšího skvělého sportovce 
a tím je elitní Zlínský běžec Martin Hečko.

Ještě bych rád fanoušky cyklistiky 
upozornil na více než půlroční cyklo akci 
pod názvem Vrchařská koruna Valašska 
(VKV). Smyslem akce je od 4. 4. do 30. 11. 
2015 zdolat předepsaných 20 vrcholů, na 
každém z nich si pořídit fotku a poslat po-
řadatelům. Více info na www.vkv-bike.cz.

V loňské sezóně se do této akce zapojil 
Tomáš Minařík, kterému se podařilo zdo-
lat všech 20 vrcholů na 3. místě. Martin 
Hečko na 5. místě a další z týmu byla Míša 
Janků na 16. místě.

Závěrem bych rád poděkoval všem 
našim členům za výbornou prezentaci 
týmu. Děkujeme také všem našim spon-
zorům, kteří Valachbajk jakkoli podpoři-
li. Poděkování patří i našim rodinám, kte-
ré nás doprovází na závody anebo tolerují 
mnohdy hodně času stráveného na kole. 

Tomáš Minařík
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 Slovo starosty
 o připravovaných  
 projektech

Vážení občané, rád bych Vás tou-
to cestou seznámil s  připravovanými 
projekty, na které by chtěla obec Drž-
ková získat fi nanční prostředky z  do-
tačních titulů. V  první řadě se jedná 
o hřiště u budovy obecního úřadu, 
na němž herní prvky pomalu doslu-
hují, a bylo by záhodno provézt jejich 
výměnu. Z  tohoto důvodu požáda-
la obec v  rámci dotačního titulu, kte-
rý vyhlásilo ministerstvo pro místní 
rozvoj, o dotaci. Předběžný rozpočet 
na tuto akci činí 488.000,- Kč. Dalším 
projektem je oprava hasičské Tatry, 
která je po motorové stránce relativně 
v  pořádku. V  horším technickém sta-
vu je ovšem nádrž na vodu a ovládací 
prvky k ní. Proto na podzim roku 2014 
požádala obec Zlínský kraj o podpo-
ru na tuto opravu. Bohužel nám však 
v těchto dnech přišlo zamítavé stano-
visko. Pokusíme se posečkat a zažádat 
opět na podzim tohoto roku. Finanč-
ní podporu bychom chtěli také získat 
na vydání knihy Valašská dědina Drž-
ková, které je věnován samostatný člá-
nek. Jen doplním, že prozatím jsme 
obeslali s  žádostí na podporu vydá-
ní knihy tři ministerstva a také Zlínský 
kraj. Zatím na žádost reagoval pou-
ze Zlínský kraj, kdy pan hejtman pro-
jevil velký zájem o vydání knihy, pře-
vzal záštitu nad touto publikací a při-
slíbil také fi nanční příspěvek. Výše to-
hoto příspěvku bude předmětem dal-
šího jednání. Přispět libovolným da-
rem na knihu mohou také místní fi rmy, 
živnostníci nebo i sami občané, kteří 
budou v knize s díkem uvedeni.

Z  projektů, které bychom chtě-
li projekčně připravit na další období, 
je to úprava půdních prostor obecního 
úřadu. Tento upravený prostor by měl 
v budoucnu sloužit všem občanům při 
pořádání kulturních a společenských 
akcí. Dále bychom chtěli v  letošním 
roce nechat zpracovat studii na decen-
tralizované odkanalizování obce a ná-
sledně provést porovnání s  variantou 
centrálního čištění. Pro stručné vysvět-
lení - centrální čištění je takové, kdy 
odpadní vody jsou svedeny do 1 cen-
trální čistírny. Naopak decentrální čiš-
tění je řešeno tak, že ve vhodných mís-
tech je pro více domů 1 čistírna v kom-
binaci s  domovními čistírnami u těch 

RD, které jsou osamoceny. Tato druhá 
varianta se prozatím jeví jako schůd-
nější s  ohledem na členitost zdejšího 
terénu a rozptýlenosti osad. Navíc je 
předpoklad, že v  novém plánovacím 
období budou podporovány také pro-
jekty na decentrální čištění, což v  mi-
nulém období nebylo. Předběžné od-
hady hovoří o úspoře až v  desítkách 
procent na vybudování decentrální-
ho čištění. Je ale potřeba si počkat až 
na výsledky studie. Dále bychom chtě-
li konečně dopracovat projekt na zbu-
dování točny na Pasekách, na kterém 
se pracuje několik let. V současnosti se 
konečně podařilo získat řešení, se kte-
rým souhlasí jak policie, tak Ředitelství 
silnic Zlínského kraje. Další akcí, kterou 
bychom chtěli připravit, je oprava ha-
sičské zbrojnice spočívající v zateplení, 
výměně oken a vrat.

Všechny tyto výše uvedené pro-
jekty by měly být dořešeny do té fáze, 
aby byly připraveny k rychlému podá-
ní v případě, že se objeví daný dotační 
titul, ze kterého by šly fi nancovat.

Ing. Jan Chudárek, 
starosta obce

Obecní 
zastupitelstvo 
Držkové 

Na podzim minulého roku proběh-
ly, tak jako jinde v republice, i v naší obci 
komunální volby. Občané si mohli zvolit 
své kandidáty ze dvou kandidátních listin 
a to z kandidátky SDH Držková a KDU-Č-
SL. První jmenovaná získala ve volbách 
celkem 760 hlasů a pět jejich kandidátů 
bylo zvoleno do zastupitelstva obce. Na-
opak kandidátní listina KDU-ČSL získa-
la celkem 527 hlasů a čtyři kandidáti ob-
sadili křesla v zastupitelstvu. Všechny po-
těšila hojná volební účast 55,2 %. Popr-
vé noví zastupitelé obce společně used-
li na veřejné ustavující schůzi ve čtvrtek 
6. 11. 2014.

Nové složení zastupitelstva obce:
Ing. Jan Chudárek – starosta
Petr Dočkal – místostarosta
Jana Červenková – předseda kontrolního 
              výboru
David Flám
Jaroslav Hruška
Lumír Kögler 
Lubomír Marušák ml.
Jaromír Šála – předseda fi nančního výboru
Zdeněk Tomeček

ÚŘEDNÍ HODINY:

Pondělí:  8:00-12:00 a 13:00-17:00
Středa:  8:00-12:00 a 13:00-17:00

Veřejné zasedání zastupitelstva obce 
Držkové se koná většinou jednou do mě-
síce v  kanceláři pana starosty od 18:00. 
O konání zasedaní zastupitelstva jsou ob-
čané dopředu informováni prostřednic-
tvím úřední desky a internetových stránek.

Lubomír Marušák ml. 

KONTAKTY:
 Obecní úřad Držková
 Držková 106, 763 19

IČ: 00568546

ID Datové schránky: nzwa8n5

Telefon/fax:  +420 577 467 515

Mobil starosta: +420 607 007 593

E-mail:  info@drzkova.cz, 
 starosta@drzkova.cz
Web:  www.drzkova.cz

Projekt: 
Stavební úpravy víceúčelové 
budovy v obci Držkové 106 

Projekt realizovaný v roce 2012 - 2015, 
byl spolufi nancován Evropskou unií – 
Fondem soudržnosti a Státním fondem 
životního prostředí ČR v rámci Operační-
ho programu Životní prostředí.

Cílem předloženého projektu je reali-
zace úspor energie ve víceúčelovém ob-
jektu v  Držkové spočívající v  zateplení 
obvodových stěn a střechy.

Celkové náklady (uznatelné i neuznatel-
né) činily 1.176.403,-Kč.
Celkové uznatelné náklady na akci čini-
ly 678.902,- Kč, z  toho příspěvek z  Fon-
du soudržnosti 577.066,70 Kč, příspěvek 
SFŽP 33.495,10 Kč.
Příspěvek obce Držková 
na celou akci činil 565.391,20 Kč.
Řídící orgán: 
MINISTERSTVO ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ
Zprostředkující subjekt: 
STÁTNÍ FOND ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ
Příjemce dotace: OBEC DRŽKOVÁ
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Národopisec, etnograf, folklorista, ta-
nečník, choreograf a muzejník - to není se-
znam zaměstnanců muzea, ale výčet pro-
fesí jediného muže - doktora Karla Pavliští-
ka. A právě tato osobnost ověnčená mno-
ha oceněními za své celoživotní působení 
a práci si v neděli 31. srpna 2014 přijela do 
Držkové pro čestné občanství obce. „Pane 
doktore, Vy jste zasáhl do života mnohých 
lidí v naší dědině a jakýmsi způsobem jste 
některé možná i formoval dále pro život,“ 
znělo ze slavnostního projevu držkovské-
ho starosty Ing. Jana Chudárka. Pan dok-
tor Karel Pavlištík byl po celý svůj profes-
ní život i v době odloučení od muzea těs-
ně spjat s Držkovou. Od počátku šedesá-
tých let minulého století docházel coby 
pracovník zlínského muzea do Držkové 
vyhledávat poslední zručné staříčky, li-
dové výrobce dřevěných předmětů den-
ní potřeby. Snažil se z nich doslova „vyta-
hat“ všechna moudra a zkušenosti s prací 
se dřevem, které se v Držkové v minulosti 
dědili z otce na syna. Na prosbu pana Pav-
lištíka vzali tito poslední žijící výrobci do 
rukou letité řemeslné nástroje a předvedli, 
jak se dříve pouze se základním nástrojo-
vým vybavením vyráběly vidle, hrábě, ko-
siska, žebře, puténky a mnohé další před-
měty. Tyto získané poznatky a informace 
se spolu s fotografi emi, které pan doktor 
v terénu pořídil, staly základem jeho ce-
loživotního díla - výstavy a knihy Dřevo 
proutí sláma v tradiční rukodělné výrobě 
na Podřevnicku. 

Po nuceném odchodu z muzea po 
politických změnách v roce 1968 vystří-
dal pan doktor mnoho dělnických profe-
sí včetně čističe jímek či dělníka v panelár-
ně. Naštěstí se podařilo tehdejšímu před-
sedovi sloučeného družstva JZD Kašava 
panu Jarcovjákovi získat v roce 1979 pana 
doktora opět do naší obce - do držkovské-
ho dřevozpracujícího družstva. Zde se po 
práci mohl alespoň tajně věnovat svému 
folkloru. Se svou manželkou vedl také taj-
ně coby choreograf a dramaturg folklor-
ní soubor Kašava, který společně dovedli 
mezi nejlepší soubory v republice. Same-
tová revoluce znamenala pro pana dok-
tora velký návrat do muzea a pokračování 
v národopisné práci. 

A ani v dnešní době, kdy je pan doktor 
uznávanou autoritou, nezapomíná Držko-
vá na svého pana doktora a pan doktor 
zase na Držkovou. Místní zastupitelstvo 
na jaře roku 2014 jednomyslně podpoři-
lo návrh udělit Karlu Pavlištíkovi historic-
ky první čestné občanství Držkové za celo-
životní dílo a působení v oblasti etnogra-
fi e, folkloru a kultury se zásluhou o kultur-

PhDr. Karel Pavlištík, CSc. první čestný občan Držkové

ní rozvoj a šíření dobrého jména obce. Sa-
motný slavnostní akt předání občanství, 
kterému předcházela beseda a vzpomíná-
ní pana doktora na šťastné i méně veselé 
okamžiky svého života, se konal v Držko-
vé v neděli 31. srpna 2014. Vyprávění bylo 
tak strhující a dojemné, že mnohým tek-
ly chvílemi i slzičky. Po moderované be-
sedě, které se zúčastnili i zástupci zlínské-
ho muzea v čele s panem ředitelem Mgr. 
Pavlem Hrubcem, panu doktorovi předal 
náš starosta čestné občanství obce Drž-
kové, které hned stvrdili trnkovou vodou. 
Následoval dojemný projev pana doktora 
(který otiskneme v dalším vydání Okénka), 
ve kterém zastupitelům a všem občanům 
upřímně poděkoval. Slovo dostala i dlou-

holetá kolegyně z  muzea paní doktorka 
Alena Prudká a pan ředitel muzea Mgr. Pa-
vel Hrubec. Po ofi ciální části programu ná-
sledovalo osobní setkání s  jednotlivými 
hosty a také podepisování knih. Slavnost-
ní událost, kterou celou provázeli mode-
rátoři Lubomír Marušák ml. a Hana Sanitr-
ník Minaříková, si nenechalo ujít mnoho 
místních i přespolních. Mezi diváky se na-
šli i někteří členové kašavského souboru, 
které pan doktor osobně vedl, a dokonce 
i bývalí spolupracovníci z držkovského 
dřevozpracujícího družstva, na něž pan 
doktor často a rád vzpomíná. Celé odpo-
ledne bylo velkým pohlazením po duši, 
na které budeme jistě dlouho vzpomínat. 

Lubomír Marušák ml.
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Držkovský 
Živý betlém

Jako každým rokem, tak i letos uspo-
řádali členové SDH Držková a obec Držko-
vá 25. prosince 2014 tradiční Živý betlém. 
Tato příjemná vánoční tradice se u nás 
pořádá od roku 1997 a při jeho založení 
sehrál velkou roli místní hasič pan Rosti-
slav Macík. Této akci předchází přípravy 
v podobě stavění pódia, samotného bet-
lému a samozřejmě nacvičování vystou-
pení jak dětí starších, tak i těch nejmen-
ších. Tohoto nelehkého úkolu se zhostila 
paní Františka Chudárková a místní uči-
telka mateřské školy slečna Jaroslava Krč-
mová. Za to jim patří velké díky. 

Hubertova jízda 
2014

V sobotu 4. 10. 2014 uspořádal spolek 
Solisko společně s Rančem v sedle 6. roč-
ník Hubertovy jízdy. Vyjížďky se zúčast-
nil poměrně nízký počet jezdců, a to díky 
termínové kolizi s několika dalšími akce-
mi s  koňskou tématikou. Trasa vyjížďky 
byla již obvyklá s přestávkou na Držkov-
ských kotároch. Doprovodný program 
před slavnostním zahájením tentokrát 
tvořili lovečtí trubači, ukázka kovářské 
práce, pro nejmenší pak možnost sveze-
ní na poníkovi i zapojení se do několika 
her a soutěží. Díky doprovodnému pro-
gramu do prostor Patriot campu dorazil 
poměrně slušný počet návštěvníků, kte-
ří vytvořili důstojnou atmosféru slavnost-
nímu nástupu účastníků Hubertovy jízdy 
i jejich odjezdu z Patriot campu. Přestáv-
ka na Kotároch již byla zpestřena drob-
ným deštěm, který postupně dále sílil. 

Končiny
Sobota 14. února patřila nejen v Drž-

kové končinovému veselí. Místní hasič-
ský sbor už řadu desetiletí pořádá kon-
činovou obchůzku nejrůznějších maškar 
spojenou s voděním medvěda. Ani letos 
tomu nebylo jinak. Sraz všech, kteří by se 
rádi v maskách končin účastnili, byl o půl 
osmé ráno v hasičské zbrojnici, kde jsme 
byli mile překvapeni velkou účastí. Vyra-
zilo náš totiž devatenáct. Takové číslo na 
končinách pěkně dlouho nebylo. Neslo 
se také mezi námi, že by z nás jistě měl ra-
dost i etnograf pan doktor Karel Pavlištík. 
Ačkoliv jsme nechali na každém, jakou 
masku si kdo vymyslí a vytvoří, sešla se 
nám jednak celá řádka typických konči-
nových maškar – kromě nejdůležitějšího 
medvěda také ženich s nevěstou, cikán-
ka, dva hasiči, řezník, myslivec, dva dok-
toři, klaun, a jednak i masky novější - kat, 
arab, vězeň, muzikant či bílá paní. První 
naše cesta vedla k  Nevolům na Paseky. 
A hned tady jsme si uvědomili, jak časově 
i fyzicky náročné letos končiny budou. Je-
likož jsme se všichni do hasičského auta 
nevešli, museli jsme jezdit „nadvakrát“. 
Horší však bylo, že díky větší sněhové po-
krývce byly všechny vedlejší cesty oprav-
du namrzlé, takže jsme od hlavní cesty 
museli většinu pasek prochodit pěšky. 
Po Pasekách jsme se dopravili na Košařiska 
a do Hutí, do vlastní dědiny jsme se do-
stali až kolem půl jedné. Celý den se nesl 
v přátelské a humorné náladě, ostudu 
jsme si rozhodně neudělali, ba právě na-
opak. Hudebně nás doprovodil Aleš Holík 
na harmoniku, Jaroslav Hruška na kytaru 
a Petr Vysloužil na vozembouch. Velký dík 
patří všem dobrý lidem, kteří nás s úsmě-
vem přivítali, pohostili a také nám věno-
vali nemalou fi nanční a tekutou podpo-
ru na činnost našeho sboru. Díky sluneč-
nému počasí, množství sněhu a pohodo-
vé atmosféře bez sebemenšího problé-
mu, budeme na ty letošní končiny ob-
zvlášť rádi vzpomínat. Již nyní se těšíme 
na další rok.

 Lubomír Marušák ml.

Na příběh o narození Ježíška, v němž 
účinkují téměř všechny držkovské děti, se 
chodí dívat lidé ze širokého okolí. Vystou-
pení se odehrává po soumraku pod širým 
nebem před místní hasičskou zbrojni-
cí. V jesličkách nad právě narozeným dě-
ťátkem bdí svatá Marie s Josefem a svým 
dechem Ježíška zahřívají i živé ovečky. 
Po vystoupení se za zpěvu písní dětí 
a v posledních letech i kašavského sou-
boru Gajdoši můžou hosté zahřát teplým 
čajem a okusit vánoční perníčky z košíku 
Tří králů. 

Touto cestou bych ještě jednou rád 
poděkoval všem, kteří se na uspořádání 
a průběhu Živého betlému aktivně podí-
leli.

David Flám, starosta SDH Držková

Do prostor Patriot campu se jezdci, již 
značně provlhlí, vrátili až lehce po páté 
hodině odpoledne. Děkujeme všem, kdo 
nám s  organizací a přípravou letošního 
ročníku pomohli!

Členové z.s. Solisko, Držková
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Držkovský cross
Psí spřežení na Držkové? Od listopa-

du 2014 to není nic nemožného!

Po několika letech hledání vhodné-
ho partnera jsme vešli v kontakt s jedna-
telem  Musher klubu Obří skály Ramzo-
vá panem Danem Navrátilem, díky ně-
muž se nám poprvé podařilo, v katastru 
obce Držková, uspořádat závody psích 
spřežení. V termínu 8. – 9. 11. 2014 tak na 
trať, o celkové délce 22 kilometrů, vyra-
zilo 36 účastníků, a to ve všech katego-
riích (malý zápřah – do 4 psů, velký zá-
přah 4 –8 psů, kolo se psem, koloběžka 
se psem a běh se psem). Zápřahů, pro 
které byl celý závod hlavně připravován, 
bylo hned 11. 

Za povšimnutí stojí také přítomnost 
závodníků ze zahraničí, konkrétně z Pol-
ska. Ačkoliv závodníky přivítalo totálně 
deštivé počasí, tak všichni, včetně orga-
nizačního týmu pod vedením Dana Na-
vrátila, měli neustále dobrou náladu. 
Pro návštěvníky závodu byl připraven 
v sobotu doprovodný program s  ukáz-
kami psích sportů a obrany, který však 
díky vytrvalému dešti nenašel tolik divá-
ků, kolik by si zasloužil. Ti nejodvážnější si 
mohli také sami vyzkoušet disciplínu ko-
loběžka se psem, případně běh se psem 
na krátké trati v okolí Patriot campu. 

Sobota byla ukončena promítáním 
tématických fi lmů z expedic a závodů se 
psími spřeženími. Nedělní den přivítal 
účastníky poněkud příjemnějším poča-
sím a mohli se tak vydat do druhého kola 
závodu, opět na stejnou trať jako v sobo-
tu. Závodníci absolvovali na mokré a mís-
ty i rozbahněné trati druhé kolo závodu 
vesměs v pomalejších časech než v prv-
ním dnu. Úsměvy na jejich tvářích však 
svědčily o vhodně zvolených terénech 
i kvalitní přípravě celé náročné akce. 

Díky početným sponzorům odjíždě-
li všichni, kteří se dostali do cíle závodu, 
odměněni věcnými cenami. Měli jsme 
šanci poznat zajímavou sportovní disci-
plínu a vypadá to, že to u nás nebylo na-
posled. 

V nové termínové listině akci najdete 
v termínu 7. a 8. 11. 2015. Velký dík pat-
ří pořadatelskému týmu z Musher klubu 
Obří skály Ramzová i z našeho spolku So-
lisko. 

Ing. Jaroslav Šarman, 
předseda z. s. Solisko

Novinky 
z meteorologické 
stanice na Vančici
Rozvoj stanice 

První polovina roku 2014 patřila  vý-
raznému pokroku na stanici na Vanči-
ci. Také jeho druhá polovina pokračovala 
v podobném duchu. Jelikož jsou přístro-
je vystaveny veškerým povětrnostním vli-
vům, je potřeba je neustále udržovat v té 
nejlepší kondici. Proto byl vyměněn je-
den půdní teploměr a kolem přístrojů vy-
budován chodník. 

První měsíce roku 2015 přinesly taktéž 
na stanici pokrok. Pracovníci z ČHMÚ Pra-
ha a Ústí nad Labem zaslali hygrograf, vlh-
koměr na záznam vlhkosti vzduchu a sně-
homěrnou tyč. Na meteorologických sta-
nicích se používají dvě tyto tyče, proto-
že sněhová pokrývka není ve všech mís-
tech stejná. Druhou tyč jsme obdrželi od 
ČHMÚ Ostrava. Velký dík patří panu Mila-
nu Čermákovi z  Hošťálkové, jenž zaslaný 
hygrograf opravil a napomohl tak zlepše-
ní měření vlhkosti vzduchu v průběhu ce-
lého týdne. Dále bylo na budku instalová-
no halogenové světlo pro lepší viditelnost 
při měření meteorologických veličin a ko-
lem přístupové cesty LED světla.

Pan starosta obce Držkové Jan Chu-
dárek poskytl stanici vitrínku ve středu 
obce pro prezentaci naměřených údajů 
a aktualit ze stanice. Poděkování patří ne-
jen jemu, ale i Lubomíru Marušákovi ml., 
za zprostředkování a komunikaci s  pa-
nem starostou. Na stránky obce byly vlo-
ženy dva dokumenty, ve kterých se do-
zvíte informace o vývoji stanice a přístro-
jovém vybavení. Více informací na www.
drzkova.cz/meteorologicka-stanice/ V so-
botu 21. března 2015 jste všichni srdečně 
zváni na Den otevřených dveří. O podrob-
nostech budete včas informováni.

Hodnocení počasí za období 
srpen 2014 až únor 2015

První polovinou měsíce srpna nás pro-
vázely teploty v maximech do 29 °C, zby-
tek měsíce jsme se nedostali nad 22 °C 
a přidaly se také častější srážky. Spadlo 
74,4 mm srážek převážně v bouřkách, vy-
skytly se i kroupy. Průměrná teplota činí 
16,1 °C. Celkově byl srpen chladnější, tedy 
teplotně podprůměrný.

Zářijové počasí nám vynahradilo stu-
dený srpen. Po celý měsíc teploty atako-
valy maxima kolem 18-20 °C, v  prvních 
dnech měsíce dokonce až do 25 °C. Přes-
tože bylo září teplotně nadprůměrné, srá-
žek spadlo dostatek. Celkem 110 mm. Ja-

koby se chtělo vyrovnat září 2013, kdy 
spadlo 151,6 mm. Dočkali jsme se opět 
bouřek.

Říjen pokračoval ve stopách září. Tep-
lotně nadprůměrný a srážkově taktéž. 
Celkem spadlo 80,6 mm srážek. Maximál-
ní teploty atakovaly až 22 °C, v závěru mě-
síce se přiblížily normálním hodnotám 
pro konec měsíce, nejčastěji kolem 10 °C.

Listopad přinesl velmi teplé počasí 
s  velmi malým množstvím srážek. Přesto 
byl zaznamenán i sníh. Často nás dopro-
vázel jižní nárazový vítr. Celkem spadlo 
36,3 mm srážek. Maximální teploty dosa-
hovaly až k 16 °C, poslední třetina měsíce 
přinesla maxima kolem 0-4 °C.

Prosinec nedal zimě téměř žádnou 
šanci. Přestože se sněhové srážky vyskyt-
ly, radost ze sněhu byla pouze přechodná. 
Celkem spadlo 57,9 mm srážek. Maxima 
šplhala až k 10 °C. Závěr měsíce přinesl ci-
telné ochlazení a sníh. V Držkové poklesla 
teplota 30. 12. na -16,1 °C. Byly zazname-
nány výrazné teplotní rozdíly mezi Vanči-
cí a Držkovou v závislosti na sněhové po-
krývce. Ne jedenkrát se teploty lišily o více 
než 6 °C i v denních hodinách. Tepleji bylo 
v těchto případech na Vančici.

Rok 2014 byl srážkově i teplotně vý-
razně nadprůměrný.

Leden 2015 se snažil přiblížit průměr-
ným teplotám pro daný měsíc. Nicméně 
se mu to nepodařilo. Zaznamenali jsme 
teploty jak kolem 0 °C, tak i maxima pře-
sahující 6 °C, v  jednom případě 10,5 °C. 
Srážkově byl taktéž nadprůměrný s celko-
vým úhrnem 94,5 mm. Posledních 7 dnů 
tohoto měsíce ležel souvislý sníh s maxi-
mem 29 cm své výšky. 30. ledna byl za-
znamenán rekordně nízký tlak vzduchu 
976,6 hPa.

Únor nabídl milovníkům zimních spor-
tů příjemné počasí. Do 21. února vydrže-
la souvislá sněhová pokrývka s maximem 
30 cm. Celkem spadlo 35,3 mm srážek. 
Teploty se pohybovaly nejčastěji kolem 
0 °C, pouze v  několika málo případech 
se dostaly nad 5 °C, s  maximem 9,7  °C. 
18. 2. byl zaznamenán rekordně vysoký 
tlak vzduchu 1041,8 hPa.

Jakub Flám
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Drakiáda v Držkové
Obec Držková spolu s  SDH Držková 

uspořádali v pátek a v sobotu 24. a 25. říj-
na2014 drakiádu.  V pátek odpoledne se 
děti sešly v  hasičské zbrojnici a z  novin 
a špejlí vytvořily vlastní draky, které si pak 
každý dle své fantazie dozdobil. Na dru-
hý den odpoledne jsme všechny draky 
vypustili na kopci nad obcí. I když moc 
nefoukalo, na nebi se to - díky běžeckým 
schopnostem účastníků - draky jen hem-
žilo. Pro všechny zúčastněné bylo při-
praveno občerstvení v  podobě na mís-
tě vařených párků z kotlíku, horkého čaje 
(pro dospělé s kapkou něčeho ostřejšího 
na zahřátí) a tatranky. Akce se všem zú-
častněným líbila a již se těšíme se na další 
ročník. Petra Hamplová

Lampionový průvod 
V pátek 14. 11. 2014 uspořádal spo-

lek Solisko další ročník lampionového 
průvodu. Organizátoři byli potěšeni vel-
kým zájmem o tuto akci. Celkem bylo 
ke zhlédnutí přes dvacet lampiónů a zá-
jemců, kteří s lampiónem i bez něj pro-
šli trasu od OÚ na Patriot camp, bylo přes 
50!!! Díky sponzorům na konec průvo-
du proběhl tradiční ohňostroj. Nezletilí 
účastníci dostali za procházku s lampio-
nem sladkou odměnu :-)

Co nového v Muzeu 
I druhá polovina roku 2014 se nes-

la v  duchu získávání nových exponátů 
a také rozšiřování muzea. Od konce loň-
ského srpna jsme usilovně pracovali s vel-
kou podporou Obce Držkové na stavbě 
přístřešku. Ten vyrostl v rohu dosud nevy-
užívané zahrady za obecním úřadem. Ač 
to nyní třeba není vidět, tak před samot-
nou stavbou bylo nutné vykácet náleto-
vé a jiné dřeviny a odvést spoustu shnilé 
trávy a listí - což vše naplnilo velkou vleč-
ku traktoru. V současnosti je již samotná 
stavba hotová a probíhá postupné hro-
madění exponátů a vytváření další stálé 
expozice. Ta by měla vypovídat o dřívěj-
ším těžkém životě Držkovjanů, jejich ob-
živě a především o způsobech zpracování 
ovoce, které v minulosti tvořilo význam-
nou složku potravy našich dědů a pradě-
dů. K tomuto tématu se nám podařilo zís-
kat velké množství předmětů. Tak kupří-
kladu ze Štípy jsme získali dřevěná „lésa“ 
z historické sušírny ovoce a soudek na sli-
vovici z  roku 1882. Jedinečně zachovalý 
a plně funkční kotel na vaření trnek (po-
videl) včetně všeho potřebného původ-
ního vybavení nezištně věnovala naše-
mu muzeu rodina Šarmanova a Mrázko-
va z Držkové. Patří jim opravdu velké po-
děkování. Další početné exponáty k  té-
matu věnovala rodina Köglerova a Maru-
šákova z Držkové a paní Langerová z Vlč-
kové. Poslední exponát týkající se „trnek“, 
který zatím marně sháníme, je stará lido-
vá domácí pálenice. Pokud byste o ně-
jaké věděli, nebo nám ji chtěli věnovat 
či prodat, můžete nás kdykoliv kontakto-
vat. Děkujeme.

Chtěl bych touto cestou ještě jednou 
poděkovat všem, kteří se svými dary, ne-
zištnou pomocí a cennými vzpomínka-
mi zasluhují o udržování a zachovávání 
hmotných dokladů naší kultury a histo-
rie. Zvláštní dík patří především mé rodi-
ně, dále panu starostovi Janu Chudárkovi 
za velkou ochotu a podporu a Lumíru Kö-
glerovi za věnování desek na stavbu pří-
střešku.

Porculánu zdar!
Lubomír Marušák ml., ředitel muzea

Vánoční posezení 
s promítáním pohádky

Dne 29. prosince jsme si v  Držkové 
udělali v  hasičské zbrojnici odpolední 
vánoční posezení s promítáním pro ob-
čany. A jelikož byly vánoční svátky, tak 
jsme nepromítali nic jiného, nežli novou 
pohádku. Nejprve byla na programu jen 
jedna, ale na konci jsme všichni skan-
dovali, že se nám ještě nechce jít domů, 
a tak jsme promítače umluvili na pohád-
ku další. Bylo nám tam příjemně, zvláště 
když bylo ve zbrojnici teplo a měli jsme se 
i čím posilnit. K zakousnutí byly přichys-
tány perníčky a k  pití nic jiného než čaj, 
pro dospělé také ovoněný rumem. Chtě-
li bychom tímto moc poděkovat ZŠ Ka-
šava, a zvláště panu řediteli Z. Vlkovi, 
za zapůjčení dataprojektoru a ozvučení 
na toto naše promítání, protože bez něj 
bychom nemohli naše promítací pose-
zení uskutečnit, což by byla velká škoda. 
Moc jsme si to užili, hlavně to bylo takové 
odpočinutí od toho předvánočního sho-

nu. Velké poděkování patří jednak Lubo-
míru Marušákovi za skvělý nápad a usku-
tečnění této akce a jednak držkovským 
hasičům za poskytnutí prostor k  promí-
tání. A budu určitě mluvit za všechny, co 
tam byli, že se těšíme na další takové pro-
mítání ať už velikonoční, nebo opět vá-
noční.

Monika Chudárková

Zábava 
s Mrazivou Šálou 

V  sobotu 27. prosince2014 se v  drž-
kovské hospůdce U Krále uskutečnila 
předsilvestrovská zábava s  místní kape-
lou Mrazivá Šála. Poprvé akce proběhla 
v roce 2011 a toto byl již čtvrtý ročník. 

Co je ta Mrazivá Šála vlastně zač? Je 
to hudební těleso, jehož název vznikl už 
o rok dříve než samotná kapela, a to 
při pálení svatojánských ohňů v  Držko-
vé, kam si dva ústřední členové (Mrázek 
+ Šála) přišli jen tak zazpívat. O rok poz-
ději přišel nápad Milana Mrázka - založit 
jednorázovou kapelu k příležitosti oslavy 
svých narozenin. Kapela si příhodný ná-
zev osvojila a z jednorázového hraní už je 
4 a půl roku. Těleso účinkuje pravidelně 
na několika akcích v  domácím prostředí 
(např. Hodová zábava v Držkové, Valašská 
kyselica a klobása v Kašavě), ale už ode-
hrálo i zábavu v  nedalekém Halenkově, 
kde si jej místní také velmi oblíbili. Členy 
kapely jsou Milan Mrázek, Jaromír Šála, 
Jiří Mrázek, Barbora Šálová a dva rodin-
ní kamarádi, a to Honza Bičan a Zdeněk 
Tomšů. Kapela hraje staropražské písnič-
ky, nebrání se však ani domácímu valaš-
skému repertoáru a kolem půlnoci může-
te kolikrát slyšet dokonce i písně součas-
né popové scény. Jinak tomu nebylo ani 
na této předsilvestrovské akci, kde si 
všichni návštěvníci s  kapelou nadšeně 
zazpívali třeba píseň Půlnoční od Václa-
va Neckáře. 

Na zábavě nechyběli skalní přízniv-
ci, někteří opět v  dobových kostýmech, 
ale objevilo se zde i pár tváří nových. At-
mosféra byla příjemná, každou chvíli hos-
půdku provoněla výborná pizza, pivo tek-
lo proudem a tanečníků bylo na parketu 
tolik, že se mnohdy nevyhnuli srážce. 

Po půlnoci se hosté začali rozcházet 
a ke konci už zbyla jen hrstka statečných, 
která až do ranních hodin bez známky 
únavy doprovázela svým zpěvem har-
moniku stejně neúnavného frontmana 
kapely. Doufáme, že všichni návštěvní-
ci z  akce odcházeli s  úsměvem na rtech 
a těšíme se zase za rok!

Barbora Šálová 
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Tříkrálová sbírka 
V  sobotu 10. ledna sice na sněhu, 

ale přece za deštivého počasí proběh-
la v Držkové každoroční Tříkrálová sbír-
ka. Sraz všech tří králů ze sousedních 
obcí byl o deváté hodině ranní v kostele 
sv. Kateřiny v Kašavě. Zde koledníkům 
udělil požehnání místní otec Jan Mach 
a zároveň posvětil všechny křídy, jež jsou 
nezbytným vybavením tří králů. Odtud 
zahájili koledníci své putování po domác-
nostech. U nás v Držkové chodily rovnou 
dvě skupinky místních „ogarů“ a to proto, 
aby vůbec bylo v jejich silách celou obec 
a její paseky projít. Celkově se na Tříkrá-
lové sbírce pro Charitu v Držkové vybra-
lo 11.349,- Kč. Dík patří všem dobrým 
duším. Lubomír Marušák ml.

Držková má svou 
Turistickou vizitku! 
A ne jednu 

Naší obci Držkové se podařilo loni na 
podzim získat další zajímavý suvenýr - Tu-
ristickou vizitku. Díky ní se naše obec za-
řadila do důmyslného a jednotného sys-
tému těchto turistických samolepek, kte-
ré si kladou za cíl provést českého i za-
hraničního turistu po krásách naší vlasti. 
Slouží tedy jako jakási vzpomínka na na-
vštívení daného místa, kterou si turisté 
vlepují do svých speciálních turistických 
deníčků. Jelikož byla komunikace s orga-
nizací schvalující a vyrábějící tyto vizit-
ky velmi dobrá, podařilo se nám pro Drž-
kovou získat turistickou vizitku s pořado-
vým číslem 3070 a to hned v letní (dvou-
dílné) verzi a také v zimní verzi a vizitku 
číslo 3071 Muzea dřevěného porculánu. 
Letní verze obsahuje fotografi e význač-
ných staveb a celkový pohled na obec. 
Zimní vizitka je tvořena fotografi í zasně-
žené Držkové v pohledu ze Skal a muzej-
ní vizitka fotkou interiéru držkovského 
Muzea. Turistické vizitky si zájemci mo-
hou zakoupit za jednotnou cenu 12,- Kč 

Připravovaná kniha 
Valašská dědina 
Držková 

Příští rok, tedy v  roce 2016, uplyne 
přesně 80 let od napsání jedinečné náro-
dopisné práce Valašská dědina Držková. 
Knihu čítající asi 250 stran napsala za své-
ho působení v Držkové řídící učitelka Fran-
tiška Jančíková. Rozsáhlé dílo, které ma-
puje historii obce od nejstarších dob, její 
přírodní krásy, ale také těžký život našich 
předků, místní zvyklosti, tradice a pověs-
ti, je doplněno krásnými kresbami a vypo-
vídá o rázovitém koloritu Valašska. Kniha 
bohužel nikdy nevyšla v  tištěné podobě 
z důvodu brzké smrti autorky. Dochoval 
se naštěstí jediný originál rukopisu, který 
rodina autorky věnovala v roce 1998 obci 
Držkové. Od té doby rukopis klidně odpo-
číval v bezpečí  obecního trezoru. Postu-
pem času se utvářela myšlenka celé dílo 
po dlouhých desetiletích vydat. Myšlen-
ka vyvrcholila na podzim loňského roku, 
kdy zastupitelstvo obce reálně zvažova-
lo dílo svým nákladem vydat. Pomocnou 
ruku obci podal pan doktor Karel Pavliš-
tík a Muzeum jihovýchodní Moravy ve Zlí-
ně, které má s  vydáváním podobných ti-
tulů bohaté zkušenosti. V úvahu připadaly 
dvě možnosti - knihu přepsat do strojopi-
su, nebo vydat rukopis reprintem. Pod po-
jmem rukopis si však musíme představit 
úhledné písmo s řadou zajímavých detai-
lů a kreseb. Zvítězila samozřejmě možnost 
reprintu -   dílo se vydá přesně tak, jak jej 
autorka rukou napsala. Bude se tedy jed-
nat o přesnou kopii k nerozeznání od ori-
ginálu rukopisu, včetně zachování rozmě-
rů, typu vazby a grafi ckého zpracování de-
sek. Vše je však běh na dlouhou trať. V sou-
časné době usilovně pracujeme na získá-
ní co možná nejvíce fi nančních prostředků 
od sponzorů a dárců. Kniha by reálně měla 
vyjít na podzim roku 2015.

Kdo byl autor?
Celé dílo napsala za svého působení 

v Držkové (1924-1941) místními oblíbená 
řídící učitelka Františka Jančíková. Se svým 
manželem povznesli kulturní a společen-
ský život v Držkové, jelikož vedli ochotníky 

(za jednodílnou) a 15,- Kč (za dvoudílnou 
vizitku) na Obecním úřadě v Držkové, 
v Muzeu dřevěného porculánu, v obcho-
du paní Köglerové a v Hospůdce u Kögle-
rů. Věříme, že se díky Turistickým vizit-
kám naše obec zase „blýskne“ v očích ve-
řejnosti a podpoří náš cestovní ruch.

Lubomír Marušák ml.

a podporovali další spolky v  obci. V  roce 
1937 se autorka dokonce stala i patronkou 
a kmotrou ruční stříkačky nově vzniklého 
hasičského sboru a na stříkačku věnovala 
nemalý fi nanční dar.  Do svého životního 
díla „Valašská dědina Držková“ čerpala in-
formace z  mnoha historických pramenů, 
především z panského archivu hrabat Sei-
lernů ze zámku v Lešné. K písemnostem se 
dostala díky velké náklonnosti hraběcí ro-
diny, ve které jistý čas pracovala jako vy-
chovatelka. 

Čím bude dílo výjimečné?
Publikace bude jedinečná tím, že to 

bude naprosto věrná kopie původního 
originálu rukopisu. Sama kniha je řadu 
let velmi ceněna v odborných kruzích a je 
často vyžívána předními etnografy a náro-
dopisci, ale také laickou veřejností. V díle 
jsou zachyceny nejen cenné informace od 
našich předků, ale i historická fakta, které 
bychom dnes jinde nenašli. Zároveň chá-
pe zastupitelstvo obce první vydání knihy 
o Držkové téměř po osmdesáti letech od 
jejího vzniku jako velkou satisfakci a podě-
kování její autorce.

Držkovjané sobě!
Přispět libovolnou fi nanční částku 

na vydání knihy může také kterýkoliv ob-
čan, který se tak může zapsat do histo-
rie. Bude totiž v  knize „navěky“ zvěčněn, 
že pomohl bohulibému činu a zasadil se 
o vzniktéto publikace.  Jako velké poděko-
vání za dar získá od obce každý sponzor či 
dárce určitý počet výtisků knihy.

Knihu bude možné zakoupit za cenu 290,- Kč.
Lubomír Marušák ml.

Manželé Jančíkovi v Držkové v roce 1938
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Z činnosti 
SDH Držková 

Během uplynulého roku vykazova-
li členové našeho dobrovolného hasič-
ského sboru velkou píli a chuť k práci při 
četných brigádách, ale také při vymýšlení 
a pořádání nejrůznějších akcí. Ani od vy-
dání minulého Okénka však činnost sbo-
ru nepolevila. Ke konci září se naši hasi-
či účastnili námětového cvičení v  Luko-
vě, kde bylo cílem vyzkoušet vzájemnou 
kooperaci hasičských sborů při výjimeč-
né krizové situaci. Simulován byl požár 
v náročném terénu bez zdrojů vody k ha-
šení. Voda se čerpala z Dolního bělovod-
ského rybníku a vyvážela se až na hrad 
Lukov. Na podzim v  komunálních vol-
bách náš sbor opět sestavil kandidátní 
listinu „SDH DRŽKOVÁ“, která získala 760 
hlasů (59,05 %). Poslední říjnový víkend 
spolupořádal sbor další ročník drakiády 
v  Držkové. V  sobotu 6. prosince uspořá-
dali hasiči tradiční mikulášskou obchůz-
ku pro děti z  obce. Mikuláše doprová-
zeli při jeho putování tři andělé a sedm 
čertů. Závěr listopadu a celý prosinec se 
nesl v  duchu příprav na jednu z  největ-
ších akcí, které náš sbor pořádá - na již 
18. ročník držkovského Živého betlému, 
který proběhl před hasičskou zbrojnicí na 
Boží hod vánoční. V sobotu 20. prosince 
proběhla výroční valná hromada sboru 
v místní hospůdce, na níž byly všem pří-
tomným členům předány hasičské mag-

netky, které jsme si letos vyrobili. Proběh-
ly také volby funkcionářů. V průběhu vá-
nočních svátků se uskutečnilo v hasičské 
zbrojnici ještě přátelské vánoční poseze-
ní s promítáním pohádek. V loňském roce 
2014 evidovali naši hasiči pouze jeden 
výjezd k  zásahu, a to přímo v  obci, kte-
rou v pondělí 26. května postihly blesko-
vé povodně.  Kéž by se nám neštěstí a po-
hromy vyhýbaly i léta následující. Ke kon-
ci ledna letošního roku se účastnili drž-
kovští hasiči výroční valné hromady naše-
ho IX. okrsku, na které jsme získali za pří-
kladnou práci z rukou starosty OSH bratra 
J. Bernátíka stuhu na prapor. V únoru pro-
bíhalo v  hasičské zbrojnici focení všech 
jednašedesáti členů SDH Držková na spo-
lečné hasičské tablo, které si pověsíme 
v naší zbrojnici. Velkou a povedenou akcí 
byly končiny s voděním medvěda v sobo-
tu 14. února.

Mapování historie sboru

Z  důvodu záměru vydání publikace, 
která by mapovala historii a činnost ha-
sičských sborů na Zlínsku, byl i náš sbor 
požádán, aby shromáždil podklady a na-
psal stručné dějiny fungování sboru. 

Právě tento požadavek byl dalším im-
pulsem k  zahájení bádání a sepisová-
ní historie dobrovolných hasičů v Držko-
vé, která nikdy nebyla komplexně zpra-
cována. Naše obavy, že již nenalezne-
me dostatek původních materiálů, se na-

štěstí nenaplnily. Hned na začátku pátrá-
ní nám věnovala paní Zdeňka Köglerová 
důležitý dokument - JEDNACÍ PROTOKOL 
SDH DRŽKOVÁ, který obsahoval autentic-
ké ruční zápisy ze schůzí a zasedání sboru 
z let 1942-1974. Tyto materiály se staly klí-
čové v našem pátrání. Brzy jsme získali od 
bratra Jana Chudárka celý šanon historic-
kých listin, které se mu kdysi podařilo za-
chránit před jistým zničením. Mezi listina-
mi se našly takové skvosty, jako byla tře-
ba originální kupní smlouva z roku 1937, 
kdy sbor zakoupil zánovní ruční čtyřkolo-
vou stříkačku, a také „zápis o zkoušce ruč-
ní stříkačky“. Cenným darem od bratra Pe-
tra Dočkala byla i složka po jeho dědeč-
kovi Antonínu Kolaříkovi, který v  našem 
sboru po dlouhá léta plnil úlohu poklad-
níka. Složka obsahovala veškeré účetní 
doklady sboru z let 1965-1975, inventáře 
a opět „zápis o zkoušce“, tentokráte prv-
ní motorové stříkačky, kterou sbor získal 
a posvětil v  roce 1953. Díky mnoha dal-
ším ochotným lidem jsme měli dostatek 
materiálů k vytvoření stručného průřezu 
historií držkovského sboru.

Naše pátrání však pokračuje dále. Ne-
dávno jsme se totiž dozvěděli, že by měla 
existovat i původní hasičská kronika. 
Tu se nám však prozatím stále nedaří na-
lézt. Dokonce jsme 3. září vypsali i odmě-
nu dvou litrů slivovice tomu, kdo kroniku 
najde, nebo sdělí důležité informace, kte-
ré povedou k jejímu nalezení. Tato odmě-
na rovněž stále platí.

Chtěli bychom touto cestou požá-
dat všechny občany, kteří doma mají ja-
kékoliv materiály (písemnosti, fotografi e 
a jiné), týkající se sboru dobrovolných ha-
sičů v Držkové, o jejich zapůjčení k vytvo-
ření kopie. Rádi bychom totiž důkladně 
sepsali historii našeho sboru.

Bohu ke cti, bližnímu ku pomoci.

 Lubomír Marušák ml., 
kronikář sboru

Držkovští hasiči při mikulášské obchůzce 
v obci 6. 12. 2014

Držkovští hasiči při námětovém cvičení 26. 9. 2014
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Domácí zabijačka 
V pátek a v sobotu 6. a 7. března ce-

lou Držkovou provoněla vůně vařené-
ho masa a zabijačkových specialit. Parta 
místních nadšenců totiž uspořádala pro 
všechny z obce Domácí zabijačku. Přípra-
va všech produktů započala v  pátek již 
o půl sedmé ráno, kdy se zatopilo pod 
všemi třemi kotli. Následovalo čištění 
a porcování masa a samotné vaření. 
V  průběhu dne se vytvořilo pod odbor-
ným dohledem místního dovedného řez-
níka mnoho dobrot - tlačenky, jitrnice, 
obcházkový prejt a černá polévka prde-
lačka. Všechno se pak muselo řádně do 
noci vychladit. Druhý den brzy ráno se 
opět zatopilo pod kotly, tentokráte již 
jen pod dvěma, ve kterých se vařilo další 
maso. Zhruba od desíti hodin začaly po-
malu přicházet zástupy lidí ocenit naši 
snahu. Někteří si rovnou odnesli naše 
produkty domů, jiní s  námi chvíli poby-
li a pojedli horkou světlou nebo tmavou 
polévku a čerstvě vytažené maso z kotle. 

K posezení pak byla přichystána hasičská 
garáž s  množstvím laviček a stolů. Akce 
se setkala opět s  nevídaným úspěchem, 
všechno se snědlo a prázdné hrnce a van-
ky byly důkazem, že naše výrobky muse-
ly chutnat. Velký dík patří všem, kteří jak-
koliv přiložili ruce k dílu, zapůjčili nám po-
třebné vybavení, panu Dračkovi za věno-
vání trnkové medicíny a především těm, 
kteří nás v sobotu přišli podpořit.

Lubomír Marušák ml.

Víte, že…?
aneb co možná nevíte o Držkové

Víte, že se na obecním úřadě v Držko-
vé jako zázrakem dochoval původní bu-
ben obecního strážníka? Vybubnováva-
ly se na něm obecní vyhlášky a naříze-
ní, informovalo se o úmrtí v obci a další 
potřebná sdělení. Posledním, kdo s bub-
nem veřejně hlásil oznámení, byl rázo-
vitý Leopold Švaček z č. 78, kterému ni-
kdo neřekl jinak nežli Polda Švačků. Do-
dnes žijící pamětníci vzpomínají na jeho 
svérázné zprávy, citujeme: „Na úřad byla 
přivezena sadba, kdo příde pozdě dosta-
ne ho***!“ Buben pozbyl své opodstatně-
ní po roce 1947, kdy byl pořízen a zapo-
jen první obecní rozhlas. Dodnes buben 
visí, jako památka na staré časy, v kance-
láři starosty obce. Zřejmě prošel nedávno 
drobnou opravou, ale jinak je kompletní, 
s původním koženým řemenem i oběma 
paličkami. 

 Lubomír Marušák ml.

OBEC VLČKOVÁOBEC VLČKOVÁ

Obecní 
zastupitelstvo 
Vlčková 

V  loňském roce obecní zastupitelstvo 
zažilo velkou změnu. Po téměř 24 letech 
lidé mohli vybírat ze dvou kandidátek. Prv-
ní kandidátku vytvořil Spolek dobrovol-
ných hasičů, ze kterých se do zastupitel-
stva dostali 3 členové a jako protikandidát 
se jim postavil Český zahrádkářský svaz, 
který v zastupitelstvu obsadil 4 místa.  

Zastupitelstvo:

Huňa Pavel 56 let – starosta
Salíková Zdeňka 57 let – místostarosta
Zbranek Ladislav 56 let - člen
Zbranek Vladimír 54 let - člen
Mgr. Hasoň Jaromír 59 let - člen
Rexová Věra 41 let - člen
Poľak Ladislav 53 let - člen
Účetní: Štelcová Leona

Zasedání zastupitelstva obce Vlčková 
se koná každý první čtvrtek v  měsíci od 
18.00 hod a je přístupné veřejnosti.

Úřední hodiny
Pondělí 7 - 15 hodin
Úterý 7 - 18 hodin
Středa 7 - 16 hodin
Čtvrtek 7 - 18 hodin
Pátek 7 - 12 hodin

Úřední hodiny pro veřejnost
Úterý   7 - 18 hodin
Čtvrtek   7 - 18 hodin
Přestávka 12 - 13 hodin

Kontakty:
Obecní úřad Vlčková
Včková 136, 763 19 Kašava

Telefon: +420 577 467 246
Fax: +420 577 467 246
Mobil starosta: +420 606 619 900
Mobil místostarosta: +420 724 147 949
Mobil účetní: +420 608 459 780, 
              email: obecvlckova@volny.cz

Emailová adresa Obecního úřadu: 
obec.vlckova@volny.cz
Adresa elektronické podatelny: 
el.podatelna@volny.cz
Web: www.vlckova-obec.cz

Veronika Ponížilová

?

Lampiónový průvod 
Lampiónový průvod má pro děti určité 

kouzlo tmavé noci a lampiónů, které jemně 
rozzáří kousek černé tmy. A pro naši obec 
Vlčkovou se lampiónový průvod stává ob-
líbenou tradicí. Ani letošní rok nebyl výjim-
kou, a tak jsme se sešli 25. 10. 2014  v 18.30 
hod. Průvod letos začínal na točně, odkud 
se vyrazilo směr sportovní hřiště. Účast byla 
opravdu hojná. Od miminek, jejichž kočár-
ky byly ozdobeny svítícími dýněčkami, až 
po babičky s dědečky, kteří pomáhali nést 
lampiónky neposedným vnoučkům. Celý 
průvod byl završen nádherným ohňostro-
jem, který byl odpálen z fotbalového hřiště 
ve Vlčkové.    Veronika Ponížilová 

Tříkrálová sbírka 
V sobotu 10. 1. 2015 se ve Vlčkové vyda-

ly dvě skupinky koledníků na Tříkrálovou sbír-
ku, kterou každoročně pořádá Charita ČR. Ko-
ledníci svou cestu začali v  kostele v  Kašavě, 
kde spolu s koledníky z Kašavy a Držkové do-
stali požehnání od Otce Jana. Následovala pak 
dlouhá cesta nevlídným počasím od domu 
k domu. V rámci Tříkrálové sbírky se ve Vlčkové 
vybralo 11.651,- Kč. Hana Marušáková
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Mikulášská 
besídka Vlčková

Svatý Mikuláš, anděl a také čerti jsou 
nedílnou součástí adventu. První prosinco-
vý víkend se s nimi mohly děti nejen z Vlč-
kové, ale i z okolí potkat opět na Mikuláš-
ské besídce v kulturním domě. Dobrovolní 
hasiči v pátek vyzdobili sál vánočním stro-
mečkem a připravili propriety pro tolik oblí-
bené soutěže. Dvacetiletá tradice této akce 
je chvályhodná a věřím, že tak tomu bude 
i nadále. Už při vstupu byli naši malí občán-
ci obdarováni sladkostmi, aby si mohli zkrá-
tit chvíli, než za nimi Mikuláš přijde.  Za pís-
ničku nebo básničku pak děti dostaly při-
pravené balíčky. Malí se divili, že je všech-
ny svatý Mikuláš tak dobře zná a všech-
no o nich ví. Čerti se uchýlili na pódium, 
kde měli připravený i  kotel pro malé ne-
zbedy. Kulturní vložkou pro naše nejmen-
ší bylo kouzelnické vystoupení, do  které-
ho se mohli sami zapojit. Také skládání lega 
v životní velikosti sklidilo velký úspěch a již 
tradiční hra na stoličkách nemohla ani ten-
tokrát chybět. Mezi soutěžemi se velcí ba-
vili družným klábosením a vzpomínáním 
na chvíle, kdy před svatým Mikulášem stá-
li oni sami, a drobotina si  užívala smíchu 
a tanečku na parketu. Všichni jsme odchá-
zeli s příjemným pocitem, děti byly šťastné, 
že to letos „mají za sebou“ a dostaly dob-
roty a my dospělí jsme se krásně naladili 
na následující vánoční období. 

Kateřina Šarmanová

Vlčkovské 
končiny 2015 

Čas bálů a veselic se nachýlil ke svému 
konci a opět jsme se ocitli v období post-
ním před Velikonocemi. Ukončení plesové 
sezóny je u nás v obcích každý rok spojeno 
s masopustním veselím. Když ovšem přeje-
dete Rablinu, nikdo tu nemluví o fašanku 
ani masopustu, ale všichni ví, co znamená 
pojem Končiny. 

Ve Vlčkové se letos sešlo v ranních ho-
dinách asi dvacet dobrovolníků, především 
z  řad mladých vlčkovských hasičů, aby se 
převlékli do masek a vyrazili na obchůzku 
obcí. Nejdříve překvapí domy na pasekách 
a po té se jejich troubení a veselé vyhrá-
vání line celou obcí. Muzikanti jsou už pro 
nás taky známé tváře, a proto není důvod 
netančit přímo před naším domem. Kdo 

Zájezd SDH 
A ČSZ Vlčková 

I když byla sobota ráno, kdy si kaž-
dý rád pospí, spousta z  nás už o půl šes-
té nadšeně stála na zastávkách autobusu. 
Odjížděli jsme totiž na celodenní výlet po 
krásách Jižní Moravy. Nálada byla příjem-
ná už na cestě, kdy jsme navzájem koš-
tovali, jakou kdo letos má slivovici. Mezi 
účastníky se našly všechny generace a vů-

bec to nikomu nevadilo, ba naopak. Naše 
první zastávka byla v  malebném městeč-
ku Mikulov. Tady jsme navštívili krásný zá-
mek, prošli si kouzelné kamenné uličky 
a odpočinuli si při obědě. Velkou atrak-
cí pro nás všechny byl jistě největší dře-
věný sud na světě, který kdysi býval plný 
vína, ale po dobytí zámku ho vypilo švéd-
ské vojsko za tři dny. A tak jsme se neobe-
šli bez odhadů, za jak dlouho by se to po-
dařilo našemu zájezdu. Měli jsme štěstí 
na konání trhů s  kulturním programem 
na nádvoří zámku, atmosféru tak dotváře-
ly tóny cimbálové muziky. Ti  aktivnější si 
stihli také vyšlápnout na Mikulovský Svatý 
kopeček. Odpoledne putovaly naše kroky 
do jeskyní Na Turoldu. Pro některé z nás to 
byl adrenalin. Ovšem stál za to! Dovršením 
příjemného dne byla návštěva vinného 
sklípku ve Vracově. Tady jsme si pochutná-
vali nejen na vínku, ale také výborném bur-
čáků. A protože k  vínu patří zpěv, neudě-
lali jsme ani my Vlčkové ostudu. No, domů 
se nám vůbec nechtělo, ale nedalo se nic 
dělat. Potěšující ovšem bylo, že i na letošní 
rok je opět v plánu podobná akce, na kte-
ré by kouzlo vinného sklípku nemělo chy-
bět. Tímto všichni zúčastnění děkují panu 
Rudolfovi Holíčkovi za organizaci zájezdu. 

Kateřina Šarmanová

tedy tomuto veselí nechal své dveře za-
vřené, uškodil vlastně jen sám sobě. Správ-
ná hospodyňka se jistě ráda pochválí svým 
kulinářským uměním. Tak jsou koblihy, boží 
milosti, chlebíčky a nějaká ta štamprlička 
alespoň malou odměnou pro průvod ma-
sek za celodenní „túrování“. Večer se koná 
taneční zábava a jinak tomu nebylo ani le-
tos. I když počet návštěvníků mohl být vyš-
ší, přes bohatou nabídku plesů v okolí mů-
žeme být s  účastí spokojení a ti, kteří při-
šli, určitě nelitovali. Hudební kapela Pexe-
so nám do Vlčkové přijela hrát poprvé, ale 
moc dobře se osvědčila a spolehlivě nás 
bavila.  Během večera se vystřídaly tóny li-
dové hudby s těmi nejmodernějšími a tanci 
bylo přáno. Sponzoři z obce i okolí pomohli 
hasičům připravit pestrou tombolu a ve vý-
čepu jste si mohli pochutnat nejen na dob-
rém pití, ale i zvěřinovém guláši. Kouzlo 
akce konané v tak malé obci, jako ta naše, 
je především v  tom, že se všichni známe. 
A když v zimním období je tak málo příle-
žitostí potkávat se venku, vidíme se někteří 
alespoň tady. Proto mi Končiny ve Vlčkové 
připomínají spíše rodinnou oslavu a jsem 
za to moc ráda. Škoda jen, že účast je opro-
ti předcházejícím ročníkům, kdy mě rodi-
če na zábavu začali brát poprvé a  vlčkov-
ský kulturní dům „praskal ve švech“, slab-
ší. Vím, že i jiné obce jsou na tom podob-
ně, ba dokonce ještě hůř. Přesto si myslím, 
že je k zamyšlení všem, kteří si stěžují, že se 
u nás koná málo kulturních akcí, proč nena-
vštěvují tuto jedinou taneční zábavu, která 
se tu v zimním období pořádá, a mohou se 
na ní pobavit všechny generace. Jako jedni 
z mála máme ještě na programu pochová-
vání basy. Když občas na tuto akci pozve-
me přátele, jsou nadšení, jaká tradice se 
u nás ještě zachovala. Proto neřešme, jestli 
jsme hasiči, zahrádkáři, sportovci nebo „ne-
členové“, to si v  tak malé obci nemůžeme 
dovolit, a podpořme v dalších letech snahu 
těch pár dobrovolníků! Ta nejlepší odměna 
pro ně je a bude, když se přijdeme na zába-
vu pobavit a poslechnout si i humorné po-
vídání, co se v obci za uplynulý rok událo. 
A tak věřím, že se tento lidový obyčej u nás 
nevytratí a s mnohými z vás se příští rok na 
vlčkovských končinách potkáme. 

Kateřina Šarmanová
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Okénko do školství
V 17. století chodily děti z Držkové do 

školy v  Kašavě. Učilo se v „Židárně“, dře-
věné chalupě, kterou kdysi obýval Žid. 
Ke konci 18. století byla postavena nákla-
dem celé farnosti tj. Kašavy, Držkové, Vlč-
kové a Podkopné Lhoty zděná škola, v níž 
byl pak hostinec pana V. Táborského č. 60.

Protože budova nevyhovovala, zbu-
doval hrabě Sielern roku 1847 za 20.000 
zl školu novou do níž chodily děti z okol-
ních vesnic. Počet dětí byl velký a dvojtříd-
ka v Kašavě nestačila. Obec Držková zača-
la pomýšlet na vlastní školu. Velkostatek 
Lukov nabízel pro školu starou myslivnu 
č. 20, ale komise návrh odmítla. Nevyslovi-
la se ani pro stavbu dřevěné budovy. 

Nákresy na školu v  Držkové zhotovil 
stavitel Antonín Fišer z Holešova. Celkový 
náklad na stavbu byl i se stavebním mís-
tem zakoupeným od Františka Koláře, mly-

náře č. 112 za 12.306zl 52kr. Velkostatek 
Lukov přispěl částkou 9147zl 74kr., obec 
částkou 3158zl 78kr. Na vnitřní zařízení do-
stala obec darem od císaře Františka Jose-
fa 200zl a státní subvenci 1600zl. Obec si 
vydlužila 2000zl na 4% úrok se splatností 
10 let. Tento dluh hodlala umořit nájmem 
z místního hostince a tak občané nemuseli 
nic doplácet. Základní kámen byl položen 
v srpnu 1889. Starostou obce Držková byl 
Štěpán Žamboch.1

 V květnu 1890 bylo vypsáno volné uči-
telské místo, do závěrečného konkurzu 
(terna) bylo navrženo 5 kandidátů a místo 
bylo „přiřknuto“ Ondřeji Moltašovi z  Rac-
kové. Dne 1. září 1890 si výstavbu prohlé-
dl místodržitelský rada rytíř Josef Januš-
ka, rodák z  Fryštáku v  průvodu „zemské-
ho dozorce školního“ Václava Royta, kteří 
se „včerejšího dne zúčastnili svěcení nové 
školy ve Fryštáku“.

Svěcení nové školy v  Držkové bylo 
v  době hodů, v  neděli po hodech císař-

ských a vykonal je farář Jan Hradil z Kaša-
vy. Slavnostní projevy pronesli páter Jo-
sef Chromčík, kaplan a nadučitel z Kašavy 
Grünvald.

Vyučování začalo 1. března 1891. Bá-
seň k zahájení přednesly Josefa Zuzaníko-
vá a Filoména Stiborová. Do školy bylo za-
psáno 122 dětí (64 chlapců a 58 děvčat). 
Poněvadž obec neměla zkušenosti s  říze-
ním školní rady, proto byl pověřen řízením 
Jan Štěpán, radní a bývalý zkušený člen 
školní rady v Kašavě.

Všechny zapsané děti však školu nena-
vštěvovaly, neboť pro obec platila úleva 
dle čl. V. a listu 6. Tento školní rok se vyu-
čovalo jen v  jedné třídě a po náboženské 
zkoušce 4. června odešlo 9 žáků, z nichž 
propouštěcí vysvědčení převzalo 6.

Z  připravované publikace o historii 
obce Držková.

Zdeněk Panzar

STATISTICKÉ ZAJÍMAVOSTI V OBCÍCHSTATISTICKÉ ZAJÍMAVOSTI V OBCÍCH

KAŠAVA

Nejčastější příjmení:
1. Zbranek, Zbranková 38
2. Holík, Holíková 29
3. Langer, Langerová 28

Nejčastější mužské křestní jméno:
1. Josef 35
2. Pavel 28
3. Jiří 25

Nejčastější ženské křestní jméno:
1. Jana 32
2. Marie 29
3. Ludmila 20

DRŽKOVÁ

Nejčastější příjmení:
1. Chudárek, Chudárková  14
2. Marušák, Marušáková 13
     Minařík, Minaříková 13
     Flám, Flámová 13
3. Horsák, Horsáková  12

Nejčastější mužské křestní jméno:
1. Jiří  16
2. Jaroslav  15
3. Pavel  10

Nejčastější ženské křestní jméno:
1. Jana  8
2. Marie  7
3. Františka  6

VLČKOVÁ

Nejčastější příjmení:
1. Drábek, Drábková 43
2. Kolář, Kolářová 23
3. Minařík, Minaříková 16

Nejčastější mužské křestní jméno:
1. Josef 13
2. Jiří, Michal, 
    Pavel, Zdeněk   9
3. Roman, Tomáš   7

Nejčastější ženské křestní jméno:
1. Marie 19
2. Ludmila 9
3. Alena, Vlasta 8

Vážení čtenáři,

na Váš podnět jsme do Okénka zařadili novou rubriku Statistické zajímavosti. V tomto čísle se budeme zabývat počtem jmen 
a příjmení vyskytujících se v našich obcích. Statistiky byly zpracovány z aktuálních seznamů obyvatel obcí Kašava, Držková a Vlčková.
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O stavbě 
a posvěcení kostela 
Svaté Kateřiny 
Alexandrijské 
v Kašavě

Krása naší přírody v  hlubokém údolí 
Dřevnice a jejích přítoků je již po více, jak 
dvě staletí dokreslována typickou novo-
barokní stavbou místního kostelíka, kte-
rý zde byl slavnostně benedikován v roce 
1745.

Kamenný kostel byl postaven na zá-
kladech původní dřevěné stavby. Starý 
kostel podlehl zubu času a laskavým me-
cenášem sakrální novostavby se stal Kris-
tian August Seilern, hrabě z Lukova. Stav-
ba této líbezné barokní památky byla za-
hájena v roce 1740 za tehdejší duchovní 
správy faráře Martina Řepky, který Kaša-
vu spravoval ze Slušovic. Byly to pohnuté 
časy nástupu Marie Terezie na habsbur-
ský trůn a neklidná doba válek Rakouska 
s Pruskem.  

I tímto krajem procházela pruská voj-
ska a jejich přítomnost se stala osudnou 
zmíněnému faráři Řepkovi, kterého Pru-
šáci  krutě zbili a on poté na následky zra-
nění zemřel. Tato událost otřásla celým 
krajem a na určitý čas pozdržela i budo-
vání nového kostela v Kašavě. Nový slu-
šovický farář pater Karel Bezruč  se však 
po krátkém čase do stavby kostela za vy-
datné fi nanční pomoci Seilernů pustil 
znovu a kostel se podařilo dokončit bě-
hem tří následujících let.

U příležitosti slavnostního posvě-
cení nového kostela v  Kašavě 9. květ-
na Léta Páně 1745, zaznamenal kronikář 
do farní kroniky následující: „K  této slav-
nosti všichni okolní kněží byli pozváni 
a na útraty tehdejšího patrona po celé 
dva dny byli hoštěni. Poprvé ve chrá-
mu Páně elegans musica cum tubarum 
et tympanorum applausm producta se 
ozýval. Nával lidu byl velký, zvláště prů-
vod ze Slušovic byl imposantní.“

270. výročí posvěcení našeho chrámu 
si společně v naší farnosti připomeneme 
v  neděli 10. května 2015, v  10,30 hodin 
při slavnostní bohoslužbě. Poděkujeme 
Pánu Bohu za všechna přijatá dobrodiní 
a budeme prosit o Boží ochranu v nastá-
vajícím čase. 

Jana Langerová

placená reklama
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